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teltstina
Kupujte naše umetno usnje TEXON
V tem proizvodu so združene vse dobre lastnosti 
pravega usnja In tekstila.
TEXON je mehak, lahek, zračen, toda za vodo ne
propusten ter se kroji, šiva, pere in kemično čisti 
enako kot tkanine.
Zaradi naštetih lastnosti je umetno usnje TEXON 
vsestransko uporabno v konfekciji oblačil, tako mod
nih plaščev kot raznih športnih modelov.

Še enkrat o sporu 
med železnico 
in železarno

Kot odmev na razgovor z 
Magistrom inž. Petrom Kun- 
^.ern! direktorjem jeseniške 

elezarne o sporu, ki je na- 
al med jeseniško Železar- 
° in Združenim železni- 

. lln transportnim podjet- 
Ljubljana na osnovi ne- 

Paravnanih medsebojnih ob- 
,*nosti, objavljenem v zad- 

hjl številki Delavske enot- 
nam je šef za tisk 

sl K°žič, posredoval na-
Ijan? nmenje ZŽTP Ljub‘
ds ^£e^vsem moramo povedati,

znav0(| i — .............. .......  —
nien dolg 1,52 milijona 

da .n' Ta dolg se je večal, tako
Sel n d° konca leta 1967 nara" Igg^ 10 milijonov in ob koncu 
fiovih le-ta že na 28 milijonov gre ^ dinarjev. Se pravi, da ne 
tadi i te.riatve, nastale zgolj za- 
likV;rietoanie, že kar splošne ne- 
stvua20sti v našem gospodar- 
N.^jnSedanji dolg 25 milijonov 
šin^’ ki že skoraj dosega vi- 
riiij snaših razpoložljivih obrat- 

redstev, pa pomeni polovico

:zarna Jesenice dolguje 
i neporavnano voznino 

0tl maja 1967. leta, ko je

vseh naših terjatev za neporav
nano voznino, ki znašajo nekaj 
več kot 50 milijonov N-din. 
Skupne terjatve transportnih, 
podjetij ZŽTP Ljubljana pa 
znašajo že več kot 92,9 milijona 
novih dinarjev.

OGROŽENI OSEBNI DOHODKI
Zaradi teh terjatev so zašla 

transportna podjetja v ZŽTP 
Ljulljana v takšne finančne te
žave, da je ogroženo celo izpla
čevanje osebnih dohodkov, za
radi neporavnanih obveznosti pa 
rastejo zamudne obresti in sod
ni stroški. Kaj ta dolg še po
meni za poslovanje železnice, 
ki si z vsemi možnimi ukrepi, 
vštevši posojilo, skuša pomagati, 
da bi se tehnično modernizirala, 
kar je v današnjih konkurenč
nih razmerah pogoj za večji 
prevoz in s tem za rentabilno 
poslovanje, govori dejstvo, da 
mora ZŽTP Ljubljana najemati 
kredite, ki jih težko dobi, in to 
s kratkimi vračilnimi roki in 
visoko obrestno mero. Praktično 
to pomeni dvojno škodo — 
ZŽTP Ljubljana jemlje kredite 
in plačuje obresti, samo pa na 
ta način kreditira Železarno; 
ali drugače rečeno: Železarna

(Nadaljevanje na 8. strani
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PO PLENUMU REPUBLIŠKEGA ODBORA SINDIKATA DELAVCEV INDUSTRIJE 
IN RUDARSTVA SLOVENIJE: ............................... ...

Kdor tokrat čaka, 
ta ne bo dočakal!

JOŽE GLOBAČNIK: Del političnih organizacij je sicer že sprejel vsebinska 
izhodišča za uskladitev statutov in drugih samoupravnih aktov z določili 
XV. amandmaja, večina pa bo to storila šele v prihodnjih mesecih; prav za
to sodimo, da je zdaj potrebno opraviti sintezo vseh dosedanjih razmišljanj 

in spdznanj, ki lahko koristno služijo za našo nadaljnjo aktivnost

Pred dnevi se je sestal na 
plenarno sejo republiški odbor 
sindikata delavcev industrije in 
rudarstva Slovenije in v glavni 
točki dnevnega reda obravnaval 
poročilo o delu komisije za ure
janje notranje zakonodaje v de
lovnih organizacijah. To začas
no komisijo, v kateri je delova
lo 16 strokovnjakov iz delovnih 
organizacij, je plenum imeno
val v začetku maja letošnjega 
leta, njena naloga pa je bila 
proučevanje nekaterih vprašanj 
pri usklajevanju interne zako
nodaje z določili ustavnih 
amandmajev. Plenum je na 
zadnji seji brez bistvenih pri
pomb sprejel poročilo začasne 
komisije in jo obenem zadolžil, 
da nadaljuje z delom.

V nadaljevanju seje je repu
bliški odbor sindikata delavcev 
industrije in rudarstva Sloveni
je kooptiral v plenum FRAN
CA GRILA iz mariborskega 
podjetja Embalaža, v plenum 
in v predsedstvo pa je na pred
log celjskih sindikatov koopti
ral IVA STEFANČIČA iz Žele-

upravne odnose z uveljavljeni
mi spremembami zvezne in re
publiške ustave; očitno je tudi 
to, da se v prenekateri delovni 
organizaciji sploh ne zavedajo 
pomena usklajevanja samo
upravnih aktov z določili XV. 
amandmaja zvezne ustave za 
ves nadaljnji razvoj tako eko
nomskih kot samoupravnih od
nosov; zato ni naključje, da v 
prenekateri delovni organizaciji 
mislijo, da je še dovolj časa in 
da bo spremembe v interni za
konodaji možno enostavno pre
pisati iz samoupravnih aktov 
drugih kolektivov ali iz tipskih 
statutov in aktov.

Člani plenuma republiškega 
odbora sindikata delavcev indu
strije in rudarstva Slovenije so 
zato kritično ovrednotili doseda
nja prizadevanja delovnih or
ganizacij za usklajevanje inter
ne zakonodaje z določili ustav
nih amandmajev. Kdor tokrat 
čaka, ta ne bo dočakal, je ple
num opozoril vse tiste delovneral Iva sxc,raauiua iz žele

zarne Store. Člani plenuma šo organizacije, ki se zanašajo na 
tudi sprejeli stališča predsed- tak0uirnenovane .^Pske rešitve-
stva o prizadevanjih sindikatov 
za usmerjanje delitve dohodka 
in potrdili imenovanje začasne 
komisije, ki bo spremljala delo 
na področju družbenega usmer
janja delitve.

Eno izmed osrednjih ugotovi
tev razprave o tem, kako v de
lovnih organizacijah uresniču
jejo prizadevanja za usklajeva
nje interne zakonodaje z dolo
čili ustavnih amandmajev, bi 
lahko takole povzeli: za zdaj je 
le malo delovnih organizacij za
čelo načrtno usklajevati samo-

»Noben družbeni predpis ali iz
ven delovne organizacije predla
gani model samoupravne delit
ve dela, ki bi nekritično, se pra
vi, ne upoštevaje konkretne raz
mere v delovni organizaciji, po
skušal uzakoniti enotno shemo 
organizacije samoupravljanja, 
ne more dati praktičnih rešitev,« 
je poudaril v svoji uvodni be
sedi predsednik republiškega 
odbora Jože Globačnik. Prav ta
ko bi bilo v tem trenutku ne
smiselno zagovarjati stališče, da 
je najprej potrebno izoblikovati

moderno organizacijo dela, češ 
da je edino tej možno nadeti so
dobno organizacijo samouprav
ljanja. »Res v našem doseda
njem razvoju ni bila vedno za
gotovljena skladnost med orga
nizacijo dela, tehnologijo in or
ganizacijo samoupravljanja,« je 
dejal Jože Globačnik. »Tudi za
radi tega je prišlo ponekod do 
delitve samoupravljanja kot ce
lovitega odnosa na tako imeno
vano čisto gospodarjenje in na 
nekakšno politično samouprav
ljanje. Organizacija dela in teh
nologije sta za organizacijo sa
moupravljanja sicer primarni, 
vendar pa tudi razvijanje samo
upravne organizacije — denimo 

(Nadaljevanje na 2. strani)
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POLLJUVEN
je edinstven geriatrik 
— sredstvo za ohrani
tev svežine.
Nesporno dbkazan je 
njegov učinek na mož
gane in živce, na srce. 
na krvni obtok in pre
bavo.

m . r~T adnje Sase v pogovorih o 
> X tem, -kako je z reformo, 
g ne poslušamoveč le ja-
« dikovanja, ampak tudi optimi- 
° stične ocene. Gospodarstveniki 

na zvezni ravni so dokaj avto- 
g ritativno povedali, da ni ni

kakršnih razlogov za zaskrb
ljenost nad usodo reforme; 
le-ta da je v dobrih rokah in 
na dobri poti, gre le za to, 
da na tej poti vztrajamo.

Po mnenju Kira Gligorova, 
ki ga je posredoval predsed
stvu ZKJ, zlasti ne more biti 
nobenega dvoma o tem, da 
smo z reformo »bistveno opu
stili prakso ekstenzivnega go
spodarjenja«. To trditev je 
Gligorov utemeljil s podatkom, 
da smo celotno povečanje pro
izvodnje in, narodnega dohod
ka od leta 1965 do leta 1965 
dosegli izključno s povečanjem 
storilnosti. Tudi letos je po

l Optimi- 
i stični tonia oH <
zg
sO g

oceni zveznega zavoda za sta
tistiko tri četrtine povečanja 
industrijske proizvodnje rezul
tat večje storilnosti, samo če
trtina povečanja pa gre na 

• račun povečane zaposlenosti.
^ A kdo je požel te sadove re- 
& forme: investitorji ali potroš- 
o niki? Kiro Gligorov sodi, da 
^ so se odtekli v žep delavskega
> razreda, saj so leta 1964 oseb
ki ni dohodki sodelovali v na

rodnem dohodku le s 53,9 °Io, 
v letu 1968 z 59,6 °/o, po le
tošnjih ocenah pa se bo ta de
lež povečal že na 60 %.

Te podatke bi bilo morda 
res mogoče uporabiti za po
vsem prepričljiv dokaz, da de
lavski razred ni »plačal cehe« 
za preobračanje gospodarstva 
in družbe, ki ga je sprožila re
forma, če sodijo v posplošeno 
definicijo delavskega razreda 
tudi konjunkturisti, monopolni 
individualni in kolektivni do
bičkarji, . pavšalno obdavčeni 
.obrtniki, trgovski posredniki, 

i; zprotežirani uvozniki itd., ne 
H nazadnje pa tudi tisti sloji 

zveznega in drugega uradništ- 
va, ki zaradi svoje strokovne 
nesposobnosti omogočajo po
slovni in moralni nered v na- 

w : šem administrativno-tržnem 
h gospodarstvu,' se pa za svoje 

početje kljub vsemu bogato na- 
" grajujejo.

Razen tega tudi vemo, da se
> je raven poprečnih osebnih 
S dohodkov tako imenovanih 
§ »neposrednih proizvajalcev« v 
H mnogih delovnih kolektivih 
ji; prav v času reforme že skoraj 
Z izenačila z minimalnimi živ- 
g Ijenjskimi stroški, kar pa vod- 
o štev delovnih in družbenih po-
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^osebna izdaja 
°b občnem zboru 
domžalskih sindikatov

Stran 4

V petih letih 
za sto odstotkov 
večja proizvodnja

Stran 10

PAPIRNATE
SERVIETE

SLADKI VRH
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7 dni v sindikatih

REZERVIRANI STOLPEC

Franc Plevnik
direktor tovarne 
Toper, Celje:

perila in konfekcije

# Znano je, da so proizvajalci perila 
in konfekcije pri nas v razmeroma težkem 
položaju. Zanima nas, kako gospodari 
vaša delovna organizacija, in predvsem, 
kaj vam kot direktorju povzroča največ 
skrbi?

V naši branši so danes problemi zelo številni, vendar naj 
omenim le tiste, ki so trenutno za nas najbolj aktualni.

Z letošnjim letom smo prešli na obračun »direct, costing« 
oziroma na obračunavanje po metodi direktnih stroškov. Skrat
ka, danes živimo le od tega, kar:smo že realizirali, to je od čiste 
realizacije. Čemu smo napravili ta korak? V prvi vrsti zaradi 
tega, da imamo vseskozi čisto sliko svojih prizadevanj, da na
tančno in ob vsakem trenutku vemo, kako poslujemo. Dohodek 
našega podjetja je zdaj sicer na videz nekoliko manjši kot prej, 
vendar poudarjam, samo na videz. Dejstvo namreč je, da smo 
v devetih mesecih ustvarili že za več kot 530.000 novih dinarjev 
skladov. Lastnih obratnih sredstev imamo v tem času za dobrih 
10 milijonov novih dinarjev, amortizacije pa smo ustvarili več, 
kot to narekujejo zvezni predpisi. Kljub vsemu nekateri v Celju 
govore, da se naši temelji majejo. To je seveda nesmisel.

Kot drugod je tudi pri nas danes zelo aktualno vprašanje 
nelikvidnosti nekaterih naših poslovnih partnerjev. Tako imamo 
sedaj pri naših odjemalcih blizu 15 milijonov novih dinarjev 
svojega denarja. Zanimivo in obenem zaskrbljujoče je, da ti 
dolgovi iz meseca v mesec rastejo. Na vprašanje, kaj storiti, pa 
žal danes še ne vemo pametnega odgovora. Dejstvo tudi je, da 
nam povzročajo tovrstne težave le nekateri poslovni partnerji, 
medtem ko se drugi pošteno držijo dogovorov,
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KAKO UZAKONITI
POGOJE DELOVANJA?

ZA KATERE POGOJE DELOVANJA OOS GRE?

Za nemoteno delovanje sindikalne organizacije je nujno potrebno s 
statutom delovne organizacije ali drugim splošnim aktom zagotoviti-zlasti 
iiaslednje pogoje: dostop do materialov in analiz, ki so pomembiie za 
politično delo; obveščanje z vabiU in materiali za seje samoupravnih orga
nov ter možnost sodelovanja na sejah; prostor in čaš za redne in izredne 
sestanke; družbeno izobraževanje članstva in ožjih vodstev itd.

Tudi sindikalni delavci morajo imeti možnost za normalno opravljanje 
svojih funkcij: kadar opravljajo svoje družbene dolžnosti, so lahko odsotni 
z dela določeno število ur ali dni mesečno; za čas odsotnosti z dela zaradi 
opravljanja svoje funkcije prejemajo nadomestilo osebnega dohodka; imajo 
zagotovljeno možnost političnega izbraževanja (npr. izredni plačan dopust); 
smejo prisostvovati sejam samoupravnih organov itd.

NEKATERA MNENJA O NORMIRANJU POGOJEV DELOVANJA OOS
Posamezni sindikalni delavci, zlasti pa nekateri izven sindikalne orga

nizacije menijo, da pogojev delovanja organizacije ni nujno statuitarno 
opredeljevaifci, češ da za tovrstno delovanje ni ovir. Čeprav so taki ugovori 
navidezno umestni in utemeljeni, je tudi res, da v mnogih delovnih orga
nizacijah posamezni vodilni delavci odločajo, ali se bo sindikalni deiavec- 
volonter udeležil tega ali drugega sestanka, ali bo lahko opravil to ali 
drugo nalogo. S tem pa hote ali nehote določajo širino političnega dela v 
delovni organizaciji. Kadar so akcije OOS in vodstva ter samoupravnih 
organov delovne organizacije skladne, bržčas ni težav. Kakor hitro pa bi 
se v izhodiščih razlikovali, bi ovirali politično delo.

Take primere poznamo.
V marsikajteri delovni organizaciji so že doslej razmišljali in tudi 

praktično ukrepali, kako bi »olajšali-« delovanje političnim delavcem. So 
primeri, ko so za predsednika OOS mnogokrat izvolili delavca na mobilnih 
delovnih mestih (lažje zapuščanje delovnega mesta), marsikje pa uveljav
ljajo »kolobarjenje« v družbenih funkcijah (eno mandatno dobo predsed
nik sindikata, drugo sekretar ZK, nato predsednik DS itd.).

Menim, da možnosti za neovirano delovane OOS ne morejo biti pre
puščene večji ali manjši naklonjenosti posameznikov ali kolektivnih orga
nov ter njihovemu trenutnemu razpoloženju, temveč da morajo biti zago
tovljene v vsakem trenutku.

PREDLOG ZA STATUTARNO OPREDELJEVANJE POGOJEV 
DELOVANJA OOS

V brošuri »Samoupravna zakonodaja v delovnih organizacijah« j« 
objavljen predlog statutarnih določil o družbenopolitičnih organizacijah v 
jeseniški železarni. Posredujem^ del predloga, ki zadeva zagotavljanje 
pogojev delovanja družbeno-političnih organizacij v železarni:

Člen...
Samoupravni organi obveščajo z vabili vodstva družbeno-političnih 

organizacij o sejah organov ter jim tako omogočajo sodelovanje pri izvrše
vanju sklepov, pismeno pa so dolžni odgovarjati na njihove predloge 
in ugovore.

Člen. i.
Samoupravni organi omogočajo delovanje družbeno-političnim orga

nizacijam s tem, da: »
— zagotavljajo ustrezne prostore za redne in izredne sestanke;
— zagotavljajo materialna sredstva za dodatno aktivnost organizacij, 

še posebno pa za podporo različnim oblikam aktivnega delovanja Zveze 
mladine;

— dopuščajo sklic sindikalnih sestankov med rednim delovnim časom, 
o čemer odločata na predlog predsedstva sindikata železarne ali sindikal
nega odbora v obratu, obratovodja ali direktor, ki sta polno odgovorna 
za morebitne posledice, če zavrneta predlog za sklic sestanka;

— predsednikom sindikalnih odborov, sekretarjem aktivov ZK In 
predsednikom aktivov ZM priznajo nadomestilo osebnega dohodka za nor
malne organizacijske potrebe v obliki pripravljanja akcij (na primer za 
posvetovanje s člani, za pripravo materialov itd.), ko zaradi opravljanja 
svoje funkcije zapustijo svoje delovno mesto, seveda po poprejšnji odo
britvi obratovodje oziroma direktorja;

— sekretarju konference ZK železarne in predsedniku konference ZM 
železarne priznajo pravico, da lahka — s predhodnim obvestilom predpo
stavljene osebe — v času mandata zapustita delovno mesto, za normalno 
opravljanje funkcij, vendar največ 8 ur na teden;

(Op.: v tej funkciji sta omenjena samo sekretar konference ZK žele
zarne in predsednik konference ZM, ker ima sindikalna organizacija svo
jega profesionalnega predsednika.)

— voljenim družbeno-političnim delavcem v železarni zagotavljajo za 
politično izobraževanje v. okviru organizacije letno največ tri dni plača
nega dopusta;

— omogočajo članom delovne skupnosti, ki so izvoljeni v organe 
občine, republike in zveze, da se lahko udeležujejo uradno sklicanih sej; 
sklicatelji teh sej so dolžni na zahtevo železarne poravnati stroške za izgubo 
Jjeni delovni čas.

Člen ...
Ce član delovne skupnosti železarne potuje po nalogu izvršilnega 

organa svoje organizacije kot njen predstavnik, prejme potni nalog pri 
upravi železarne. Potne stroške poravna železarna.

Člen ...
Z letnim programom za izobraževanje zagotavljajo samoupravni organi 

sredstva za družbeno-politično izobraževanje članov samoupravnih organov 
in dodatna sredstva za izobraževanje članov vodstev družbeno-političnih 
organizacij v železarni.

Način, kako so v železarni Jesenice statutarno zagotovili pogoje delo
vanja družbeno-političnim organizacijam, je tako zgovoren in poučen, da 
se lahko po njem zgleduje vsak sindikalni delavec tudi za svojo sindikalno 
in delovno organizacijo. J02E SINTIČ

Prihodnjič:
OSNOVNA SINDIKALNA ORGANIZACIJA IN VARSTVO PRAVIC 

DELAVCEV.

Kdor tokrat čak 
ta ne bo dočakal

odbora in direktorja v prihod
nje čimbolj smotrno in čimbolj 
učinkovito porazdeliti tudi na 

S%S?nn4rnoS“S‘ Individualne In M.k.lv-
bi bilo zgrešeio čakati na ustrez- ne izvršilne organe, pa svoje si-

(Nadaljevanje s 1. strani) 

vratno vpliva na razvoj organi-

no organizacijo dela in obenem 
odlašati z učinkovitejšo organi
zacijo samoupravljanja. Spod
bujanje k učinkovitejši organi
zaciji samoupravljanja bo lah
ko bistveno vplivalo in spodbu
dilo strokovne in družbene de
javnike k učinkovitejšemu izpo
polnjevanju organizacije dela.«

Člani plenuma republiškega 
odbora sindikata delavcev indu
strije in rudarstva Slovenije so 
v razpravi: brez bistvenih pri
pomb sprejeli poročilo in stali
šča začasne komisije za spre
membo samoupravnih aktov. 
Sklenili so, da naj'komisija na
daljuje s svojim delom, republi
ški odbor pa bo v prihodnjih 
dneh sklical področne posvete in 
predstavnike sindikatov seznanil 
z dosedanjimi ugotovitvami .od
bora. Na kratko povzeto pa so 
dosedanje ugotovitve republi
škega odbora sindikata delavcev 
industrije in rudarstva Sloveni
je v naslednjehi:

- O Pri usklajevanju interne
. zakonodaje... z pstavnimi. spre
membami lahko zasledimo v de
lovnih organizacijah koncepte, 
ki si prizadevajo odločanje de
lavcev zamenjati z odločanjem 
posameznikov ali ožjih poklic
nih skupin. Tako niso redke za
hteve, naj bi dovolili direktorju, 
da sam imenuje svoj strokovni 
organ kot profesionalni samo
upravni organizem. Značilne so 
tudi težnje, naj . bi poslovni od
bor sestavljali izključno stro
kovnjaki na posameznih področ
jih delovnega procesa. Taki kon
cepti organizacije samouprav
ljanja «60 v posameznih delovnih 
organizacijah zavili tudi v mo
derne družbeno-politične ideje, 
ki jih označujejo parole: zago
toviti večjo kvaliteto pri spre
jemanju samoupravnih odloči
tev, zaostriti strokovno odgovor
nost, zagotoviti učinkovitejšo 
organizacijo samoupravljanja. 
Vendar sindikat zavrača vse te 
in podobne težnje. Zavrača pa 
jih zato, ker je zanje značilno 
to, da poskušajo oblast nepo
srednih proizvajalcev zamenjati 
z oblastjo posameznikov ali pro
fesionalnih skupin upravljavcev. 
Uresničitev teh idejnih oblik in 
pojavov pa bi praktično pome
nila postopno likvidacijo samo
upravnih odnosov.
• Število kolektivnih in. in

dividualnih izvršilnih organov je 
v pristojnosti vsake posamezne 
delovne organizacije, način se
stave kolektivnih izvršilnih or
ganov oziroma pristojnosti in
dividualnih organov pa mora bi
ti rezultat dogovora vseh druž
beno političnih sil. In tu, pri bo
doči strukturi kolektivnih izvr
šilnih organov se je začela bitka 
za nadaljnjo usmeritev samo
upravljanja. Toda namesto cja 
bi več razmišljali o. tem, kako 
samoupravne pravice in dolžno
sti delavskega sveta, upravnega

le tratimo ob reševanju vpra
šanj drugotnega pomena, kakš
na naj bo, denimo, struktura ko
lektivnih organov po izobrazbi 
itd. Sindikat zato podpira pri
zadevanja vseh tistih delovnih 
organizacij, ki si prizadevajo iz
oblikovati večjo samoupravno 
'delitev dela, pri čemer pa izha
jajo iz načela, da ima lahko 
vsak organ le toliko pravic, ko
likor ima dolžnosti, pi-avico do 
dela v teh organih pa imajo vsi 
člani kolektiva in zato lahko, po- 

. stanejo člani teh organov le po 
demokratičnem volilnem postop
ku. Nasprotno pa bo sindikat 
zavračal vse tiste rešitve, kjer 
bi člane kolektivnih izvršilnih 
organov imenovali in kjer bi se 
odločali za uzakonitev hierarhič- 

. nih odnosov med posameznimi 
kolektivnimi izvršilnimi organi, 
kjer bi pravic ne odrejali v skla
du z dolžnostmi.

O V statutih delovnih organi
zacij ni potrebno nobeno sploš

no opredeljevanje vlogepsindi- 
kalne organizacije, saj itfea sin
dikat kot politična orga 
in kot del samoupra 
stema svoje glavne nalo 
deljene že v lastnih 
razen tega pa si bodo 
organizacije v prihodnj 
dob ju tudi s svojimi p 
opredelile naloge in obli 
vanja. Da pa bi sindik 
ganizacije lahko posegle 
govoren dejavnik v raz 
nje - notranjih protislovij v 
lovnih kolektivih, bi bilo- 
trebno tudi V statutih delovnih 
organizacij opredeliti nekatere 
dolžnosti in pravice sindikalne 
organizacije, kot denimo, da 
pravočasno dobiva potrebno gra
divo, da se sindikalnim delav
cem omogoči udeležba na sejah 
itd., da, skratka, uzakonimo po
goje delovanja sindikata, ter da 
opredelimo pravice in dolžnosti 
posameznih dejavnikov torej 
tudi sindikata pri razvijanju sa
moupravnih odnosov v kolekti
vu jn da obenem opredelimo 
osnovne norme »-obnašanja«' in 
»postopanja« pri razreševanju 
protislovij. S. B.

ZA-S
PRIPOMBAMI

Mariborski sindikati o predlogu zakona o minimal
nem osebnem dohodku ____

Pred dnevi je predsedstvo 
občinskega sindikalnega sveta 
v Mariboru razpravljalo o pred
logu zakona o - minimalnem 
osebnem dohodku. Člani pred
sedstva so sodili, da bi morali 
sindikati v načelu podpreti pri
zadevanje zakonodajalca, ^ da 
pravno uredi vprašanje socialne 
varnosti delavcev v skladu z 
možnostmi in potrebami v re
publiki. Zato so v svoja stališča 
zapisali, da je v interesu sindi
katov, da bi v republiki čim- 
prej dobili tak zakon. Kar pa 
zadeva kritične pripombe pred
sedstva mariborskih sindikatov 
na osnutek zakona o minimal
nem osebnem dohodku, jih lah
ko strnemo v naslednji povze
tek: .

0 z višino, predlaganega mi
nimalnega osebnega dohodka se 
predsedstvo mariborskih sindi
katov strinja, vendar pripomi
nja, da bi spričo naglega pora
sta življenjskih stroškov višina 
minimalnega osebnega dohod
ka, kot ga zdaj predlaga zako
nodajalec, kmalu ne bi bila več 
v sorazmerju z gibanjem cen in 
osebnih dohodkov. Zato bi ka
zalo ob sprejemanju zakona 
uveljaviti tudi načelo občasne 
valorizacije mimimalnih' osebnih 
'dohodkov; v

0 predsedstvo mariborskih 
sindikatov tudi meni, da z za
konom določeni minimalni 
osebni dohodek ne predstavlja 
tistega minimuma, ki zadošča 
za enostavno reprodukcijo de
lovne sile. Zaradi tega tudi v

Mariboru predlagajo, da bi naj 
izraz »minimalni« nadomestili z 
izrazom »zajamčeni« osebni 
dohodki;

O predsedstvo mariborskih 
sindikatov tudi ne soglaša z 
vrstnim redom črpanja sred
stev za pokrivanje minimalnih 
osebnih dohodkov ter opozarja, 
da bi v primeru, če obvelja 
zdajšnji predlog, delavci v 
družbenih službah nikoli ne bi 
občutili in delili težav in pro
blemov proizvodnje. Sindikati 
tudi zagovarjajo stališče, da bi 
naj rezervna sredstva v tem 
primeru dejansko pojmovali kot 
rezervo in jih torej . šele kot 
zadnji vir izkoriščali za pokri
vanje minimalnih osebnih do
hodkov. Iz rezervnih skladov 
občin in republike naj bi zaje
mali šele tedaj, ko bi bile izko
riščene vse modnosti zajemanja 
proračunskih sredstev, ne pa 
tako, kot predvideva zakonoda
jalec, id postavlja rezervne 
sklade kot prvi vir sredstev za 
pokrivanje minimalnih osebnih 
dohodkov.

F. Z.

Z OBČINSKIH 
SINDIKALNIH 

SVETOV

[ • SLOVENSK/ 
BISTRICA

S V Slovenski Bistrici so se pre<®
■ kratkim sestali člani medobčinske-
■ ga odbora sindikata delavcev *
S kmetijstvu in živilski industriji*
■ Tema razgovora je bila problema- 
S tika kmetijstva. Eden glavnih d®-
■ javnikov v kmetijstvu je bistriš**
S kmetijski kombinat, ki pa se vs®
5 leta že bori z velikimi težavam**
* V kombinatu vsako leto ob koned 
i ugotavljajo, da lahko »zvozijo^
■ edino na račun izredno nizkih 
S osebnih dohodkov, ki so med naj'
■ nižjimi v Sloveniji. V precejšnjih
■ težavah se je znašla tudi tovarn*
5 olja v - Slovenski Bistrici. Ker
■ kmetje v Sloveniji skorajda oph'
■ stili pridelovanje sončnic in; buč"
■ nic, je tovarna odvisna od surovih 
S iz Vojvodine, kar pa znatno zvi-
■ šuje stroške proizvodnje. R32®?
■ tega bi morali oljarno modemizi■, 
| rati, vendar nimajo sredstev za
S O. R.

j® CELJE
S V začetku tedna se je sestal h*
■ razširjeni seji medobčinski odbof 
! sindikata gradbenih delavcev.
■ sestanku so predstavniki sindiK*-
■ ta in podjetij gradbeništva in ih- 
J dustrije gradbenega materiala ceu'
■ ske regije razpravljali 6 osnutk 
S sporazuma o najnižjih obračufl-
■ skih osnovah za delitev osebnih 
3 dohodkov, o vrednotenju dela v 
J kalkulacijah in o cenikih del. ^ 
” nadaljevanju razprave so govorih
■ o sporazumu o osnovnih kritefi- 
S jih za delitev dohodka v delovnih 
J organizacijah gradbeništva. V r»2- 
5 pravi so člani-medobčinskega ^ 
3 bora in predstavniki delovnih
■ ganizacij v celoti sprejeli pobud®
■ republiškega odbora tega strokov-
■ nega sindikata in se dogovorili, d*
■ bodo oblikovali v delovnih organi-
■ zacijah tak sistem delitve, ki ®
5 zagotavljal najmanj dogovorjen
■ najnižje osnove, za obračun °se?a
■ nih dohodkov, oblikovanje skla<»
3 za gradnjo stanovanj v višini
■ od bruto osebnih dohodkov, sre**
■ stva za potrebe izobraževanja
■ višini 2,5 °lo od bruto osebnih
■ hodkov ter sredstva za oddih
■ rekreacijo v višini 1,5 °/o od hru . 
S osebnih dohodkov. Predstavni
3 podjetij gradbeništva so se SP0^ 
S zumeli, da naj bi načela teh d
■ govorov začeli izvajati najkasnej
■ sl* marcem leta 1970. B. M-

[©MURSKA 
[ SOBOTA

Minuli teden je bila seja 
3 sedstva občinskega sindikalnes,
■ sveta Murska Sobota, na kat^
■ so člani, razpravljali med; drugJ^
■ tudi o pripravah na občni zb®£
■ Sklenili so, da bo občili zbor
S činskega sveta ob koncu decem^r 
3 ali prve dni januarja prihodnj®**
S leta. Člani so menili, da mora-i
■ biti vsebinske in kadrovske PJJj
■ prave na zbor zares temeljite.
■ vsebinskih pripravah so dali Pr®j 
3 nost bodoči programski usmerit
5 dela sindikatov v občini. oc;T,6 
3 dosedanjih prizadevanj bi naj h
■ le osnova za podkrepitev in ij 
l konkretizacijo nalog v nasle(5”aj
■ mandatni dobi. Program dela n * 
S bi bil temeljit in resen dog°^ 
5 organov občinskega sindikalne
■ sveta, osnovnih oreanizacii sin
■ k ata, strokovnih odborov in me 0
■ občinskega sindikalnega sveta
■ bodoči dejavnosti. ^
3 Glede kadrovskih priprav se ■
3 predsedstvo v nolni meri zaV2® g 
S za to. da bi bili v organe
■ izvoljeni dela voljni, nožrtvoja .
■ in razgledani člani. Pred sen. 
3 se je tudi zavzelo za pomlajej e 
3 nje organov občinske sindik*
3 organizacije.
3 A.

••••••••••••••••••••••••••••••

■ •

•
. 9 
9 
9 
9 
9 
9 
9 
9

Novo na tržišču!
Osebni avtomobil ŠKODA, model 1970, z novo obliko 
karoserije in z novim zavornim sistemom.

Na voljo so naslednji tipi. vozil: 

ŠKODA Š 100 

ŠKODA Š 100 L 

ŠKODA Š 110 L

cena 21.200.— din 

cena 22.200.— din 

cena 23.200.— din

Vse informacije in dinarska vplačila sprejema

■ ©.
volan ljubljana
le e r s i» i k o v o 6

telefon 311-734

PREDSEDSTVO VELENJSKIH SINDIKATOV 
0 MINIMALNEM OSEBNEM DOHODKU:
IN O NALOGAH SINDIKATOV
PRI INTENZIVIRANJU GOSPODARJENJA:

Pripravljajo
posvet

o gospodarjenju
Predsedstvo občinskega sindikalnega sveta Velenje j® 

na zadnji seji razpravljalo o predlogu za izdajo republi
škega zakona o minimalnem osebnem dohodku. V raz
pravi je bilo med drugim poudarjeno, da višina minimal
nega osebnega dohodka ni usklajena z eksistenčnim mi
nimumom, sicer pa so prejemki za čas nezaposlenosti pra
viloma večji, kot pa naj bi'žnašaT minimalni osebni do
hodek. Predsedstvo ObSS Velenje je: bilo mnenja, da bi 
morala občinska skupščina Velenje v skladu skupnih re
zerv oziroma v proračunu zagotoviti toliko sredstev, da 
bi zadoščala za izplačilo minimalnih osebnih dohodkov 
za 2 ali 3 mesece za 3 do 5 % vseh zaposlenih v občini.

Na tej'Seji je bilo govora tudi o predlogih občinskega 
odbora sindikata delavcev industrije in rudarstva Velenl® 
za sanacijo gespoeterstv® V občini. Predloge so poslali v 
razpravo delovnim organizacijam v Šaleški dolini, ob kon
cu novembra pa bodo sklicali razširjeno sejo predsedstva 
ObSS Velenje, občinskega odbora sindikata delavcev indu
strije in rudarstva ter predstavnikov delovnih organizacij, 
na kateri bodo ob upoštevanju razmer in problemov sku
šali izoblikovati konkretne naloge sindikalnih organizacij 
v zvezi z nadaljnjim razvojem gospodarstva. Člani ObS» 
Velenje so na seji poudarili nujnost, da bi morali inšpek
cijski organi SDK hitreje ukrepati v primerih, ko ugote' 
vijo, da se znajdejo posamezne delovne organizacije v J 
žavah. . 'vš
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7 dni v sindikatih

ZAPISEK S SEJE SVETA ZA TEKSTILNO, OBUTVENO IN USNJARSKO INDUSTRIJO PRI RO SINDIKATA DELAVCEV 
PROMETA IN ZVEZ __________________________________________________________ —__________________ .

Samo politična 
akcija je premalo

Svet za tekstilno, usnjarsko in obutveno industrijo o posledicah, ki jih bo povzročilo uveljavljanje napo
vedanih ukrepov ZIS glede izboljšanja likvidnosti gospodarstva

Razprava na tej seji je v 
bistvu izoblikovala dva za
ključka:

% svet podpira predlagane 
Ukrepe ZIS, vendar se hkrati 
zavzema za dosledno izvajanje 
hcrmiranih finančno poslovnih 
°dnosov v našem gospodarstvu.

% sindikalne organizacije v 
delovnih kolektivih morajo za
htevati od strokovnih služb, da 
čimiprej proučijo posledice, ki 
bi jih uveljavljanje napoveda
nih ukrepov povzročilo znotraj 
vsake delovne organizacije po- 
sobej ter da o tem čimprej ob- 
vestijo tako samoupravne or- 
Sane kakor tudi vse člane de- 
^me skupnosti. Šele ob takem 
načinu obravnavanja te prob
lematike bi se po kolektivih 
lahko razvila tudi vsestranska 
fazprava, ki naj bi izoblikova

la predloge in ukrepe, kako 
podjetjem tekstilne industrije 
zagotoviti kar najmanj moteno 
poslovanje.

Z drugimi besedami pove
dano, gre za to, da politična 
akcija sindikalnih organizacij v 
sedanjem trenutku spričo zelo 
težavnega položaja tekstilne in
dustrije prav gotovo ne bi za
dostovala. Napovedani ukrepi 
ZIS za izboljšanje likvidnosti 
namreč pomenijo tudi splošno 
zaostritev pogojev gospodarje
nja. Do tega prihaja v času, 
ko kolektivi pričakujejo, da bo 
družba kot celota priskočila na 
pomoč pri modernizaciji tek
stilne industrije in ko naj bi, 
hkrati, preprečila uvoz tistih 
tekstilnih proizvodov, ki jih 
lahko ali kii bi jih lahko izde
lovala domača podjetja. Prav

za domačo proizvodnjo pa je 
znano, da so domicilne cene tu
di do 30 % nižje od cen enako
vrednih proizvodov na svetov
nem trgu in da se na račun 
uvoza tekstila okoriščajo trgo
vine in še vsi drugi, ki uvaža
jo tekstil na podlagi raznih 
kompenzacijskih poslov. Posle
dica vsega tega pa so tudi iz
redno nizki osebni dohodki de
lavcev v tekstilni industriji. 
Zdaj. ko tekstilni delavci pri
čakujejo, da bi vsaj po novem 
letu sledilo zvišanje njihovih 
zaslužkov, naj bi sprejeli napo
vedane ukrepe za izboljšanje 
likvidnosti. Kakor so taki ukre
pi s stališča celotnega gospo
darstva nedvomno potrebni, bo
do po vsej verjetnosti samo še 
zamrznili že tako nizke osebne 
dohodke in zavrli uresničeva-

PRIPOMBE IN STALIŠČA H GRADIVU O SEDANJI IN BODOČI UREDITVI 
GOSPODARJENJA Z GOZDOVI

KAM Z DENARJEM 
IZ BIOLOŠKE 

AMORTIZACIJE
K številnim pripombam h 

gradivu Izvršnega sveta Slove- 
hije glede dosedanje in bodoče 
ufeditve gospodarjenja z gezdo- 
y,i v naši republiki, se je s svo- 
Mni tehtnimi pripombami in 
stališči te dni pridružil tudi 
Republiški odbor sindikata de
lavcev industrije in rudarstva 
brek Članov svojega sveta za go
zdarstvo, lesno industrijo ter 
industrijo papirja in celuloze.

Sedanje razmere na trgu z 
®som zahtevajo hitro in učin
kovito obravnavanje ter čim
prejšnjo izdelavo in izdajo za
kona o gospodarjenju z gozdovi, 

smislu, ki ga nakazuje gradi- 
°> je bila odločna zahteva čla

nov sveta. Sedanje nejasne raz- 
/'ere na trgu z lesom namreč 
Povzročajo, da gozdna gospodar
en in privatni lastniki gozdov 

Erecej oklevajo s sečnjo lesa.
a^unajo, da bo letošnji izpad 

,®rnje znašal blizu ene tretjine 
®tnega poseka. Posledica tega 

si.’. da pomanjkanje lesa in iz- 
^ levanje višjih odkupnih cen 
^Posredno ogroža proizvodnjo 

lesni industriji ter industriji 
Plria in celuloze, katerih za

loge lesa so zdaj, tik pred zimo, 
minimalne. Ker sta to gospodar
ski panogi, ki veliko svojih iz
delkov izvažata v glavnem na 
področje s čvrsto valuto, je s tem 
posredno ogroženo vse slovensko 
gospodarstvo.

ZA SMOTRNO USMERJANJE 
ZBRANIH SREDSTEV

Glede finansiranja enostavne 
in razširjene reprodukcije oziro
ma dolgoročnih naložb, so člani 
sveta menili, da je to najpo
membnejši dejavnik gospodar
jenja z gozdovi in nadaljnjega 
razvoja gozdarstva ter zato 
predlagajo naslednje:

9 Biološka amortizacija naj 
se v prihodnje zajema pri vseh 
vrstah posekanega lesa, ne glede 
na namen njegove uporabe in 
torej ne samo tistega, ki gre v 
blagovno proizvodnjo. To stali
šče so člani sveta utemeljili z 
dejstvom, da bodo .stroški gozdno 
gospodarskih organizacij pri go
spodarjenju z gozdovi ostali 
enaki kot doslej, promet z le
som iz privatnih gozdov, iz ka
terega so črpale del svojega do-

hodka, pa se bo zaradi sprostitve 
zmanjšal. Iz tega sledi, da bi 
bila trajna ohranitev gospodar
skih in splošno koristnih funk
cij gozdov resno ogrožena.

9 Člani sveta so v zvezi s 
tem še menili, da bi se moral 
v prihodnje del sredstev iz bio
loške amortizacije kot tudi dru
ga sredstva za dolgoročna vla
ganja, zbrana od potrošnikov 
lesa, stekati na določenem, po 
možnosti republiškem nivoju. 
Le tako bi bila zagotovljena 
možnost smotrnega usmerjanja 
zbranih sredstev tja, kjer bodo 
gospodarsko najbolj učinkovita. 
Člani sveta so ob tem ponovno 
zavzeli stališče, da je zbiranje 
sredstev za dolgoročna vlaganja 
stvar samoupravnih oziroma 
družbenih dogovorov med posa
meznimi gozdnimi gospodarstvi, 
gozdnimi posestniki in potroš
niki lesa. Sele v primeru, ko teh 
dogovorov zavoljo različnih in
teresov ne bi bilo mogoče 
uresničiti, člani sveta še predla
gajo, da bi uvedli družbeni pred
pis. ki bi prek ustreznega zakona 
zagotavljal koncentracijo teh 
sredstev. M. 2.

nje načrtov za modernizacijo 
v tekstilni industriji.

Gre torej za to, da bi ukre
pom za izboljšanje likvidnosti 
celotnega gospodarstva morali 
slediti še drugi ekonomski 
ukrepi, ki bi vplivali na izbolj
šanje materialnega položaja 
tekstilnih tovarn. Če je to za
hteva. ki jo prizadeti kolektivi 
naslavljajo na družbo in njene 
organe, morajo biti člani de
lovnih skupnosti tudi navzno
ter bolje informirani, povezani 
in enotni v svojih prizadeva
njih. Prav zaradi tega svet za 
tekstilno, obutveno in usnjar
sko industrijo pri RO sindika
ta delavcev industrije in ru
darstva tudi predlaga pot, kot 
smo jo omenili v uvodu tega 
sestavka.

Še nečesa ne gre prezreti: 
ob že tako težavnem položaju 
tekstilne industrije niso izklju^ 
cene tudi različne prekinitve 
dela in druge oblike pritiskov. 
Če za politične organizacije na 
splošno velja, da so doslej sa
mo gasile »požare«, ko so iz
bruhnili, bi se po poti, kot jo 
predlagajo sindikati, bolj obva
rovali pred njimi, če je namreč 
prizadeti kolektiv natančno se
znanjeni z dejanskimi razmera
mi, če je na podlagi doseglji
vih podatkov izoblikoval tak
šno politiko prizadevanj na 
vseh področjih, M jo zavestno 
podpira večina zaposlenih, po
tem je tudi ob zaostrenih po
gojih gospodarjenja mogoče 
pričakovati prej izboljšanje kot 
pa poslabšanje razmer ali celo 
morebitne neljube dogodke.

— mG

V moderno urejeni družin
ski hiši zaposlimo

— gospodinjsko 
pomočnico

ljubiteljico otrok
Dobre zaslužek, oskrba v 
družini. Nastop službe v ja
nuarju—februarju 1970. 
Ponudbe s sliko naslovite 
na:

FAMILIE 
DR. MURNI 
FRANKEWEG 1 
CH 4310
RHEINFELDEN
(Schweiz)

Interesentke opozarjamo, 
da morajo zaposlitev uredi
ti preko zavoda za zapo
slovanje.

Pravna posvetovalnica DE
VPRAŠANJE: Več let sem delal na delovnem mestu, za 

®l'cga se je zahtevala višja strokovna izobrazba, ter sem za- 
tU(b Prejemal osebni dohodek po tem delovnem mestu, s tem, 

t^m imel določen odbitek, ker nisem izpolnjeval pogoja zah- 
V »v6 'zobrazbe, ker imam pač le srednjo strokovno izobrazbo, 
cjj a®etku letošnjega leta pa je podjetje spremenilo sistematiza- 
fla kovnih mest in pravilnik o delitvi osebnih dohodkov, tako 
i*ohe sedaj za moje delovno mesto zahteva le srednja strokovna 
i3a r^zba, pri tem pa mi je znižan osebni dohodek. Smatram, 
Se*n i ° ravnanie ni0.ie delovne organizacije ni pravilno, saj 
bo, t ^ t*eiai na delovnem mestu z višjo strokovno izobraz- 
*Zob deI° pa ie iu{li še danes ostalo, ne priznava pa se mi več 

Jazba, ki se je prej zahtevala. — T. P- Ljubljana 
Sv0^ ODGOVOR: Delovna organizacija določa osebne dohodke 
rjjeJ 111 delavcem s svojimi splošnimi akti, pri čemer opira krite- 

delitev osebnega dohodka predvsem na vrste delovnih 
Vg k’ ** iih delavec opravlja, zahtevanost nalog ali dela, vpli- 
^elov u.a *ma delavec na uporabo sredstev, in izpopolnjevanje 
Postaj)1- Postopkov ter delovne razmere, ki jim je delavec dz- 
člolofp en pr* delu. Delovna organizacija lahko postavi tako za 
brazh^10 delovno mesto kot pogoj izobrazbe tisto stopnjo izo- 

ki zadostuje zahtevnosti nalog ali dela. ki postavlja 
lovnaaelavca določene zahteve glede delovne sposobnosti. De- 
Poprg-v^Sanizacija pri takem določanju seveda ni vezana na 
tuflj sJSnje pravilnike o delitvi osebnih dohodkov in zato lahko 
leva ^remeni zahtevo po stopnji strokovne izobrazbe, ki se zah- 
Prirn a Posamezno delovno mesto. Tako je lahko tudi v vašem 
stu ne glede na to, če ste že delali na takem delovnem me- 

deln se vam i® priznaval osebni dohodek, ki je predviden 
ZakonU z, vik1° izobrazbo, in je delovna organizacija ravnala 
sto deln’ k° je določila sedaj le stopnjo srednje izobrazbe za ti- 
feč, (j- yno mesto. V pristojnosti delovne organizacije je nam- 
ža Oblik 01P08°je in kriterije za zasedbo delovnega mesta in 

‘■'^Kovanje osebnega dohodka na delovnem mestu.
A. POLJANŠEK

D VPRAŠANJE: Bil sem osumljen kaznivega dejanja in sem 
bil zato tudi 15 dni v priporu. Po končani preiskavi sem bil iz
puščen. Rad bi vedel, ali mi gre za čas, ko sem bil v priporu, 
nadomestilo osebnega dohodka in v kakšni višini. V podjetju 
so mi rekli, da bom za ta čas prejel nadomestilo v višini tretji
ne dosedanjega osebnega dohodka- Ker sem prepričan, da bom 
v kazenskem postopku, ki sicer še ni ustavljen, oproščen, me tu
di zanima, ali imam pravico do polnega nadomestila osebnega 
dohodka. — K. L. Maribor

9 ODGOVOR: Temeljni zakon o delovnih razmerjih določa, 
da ima delavec, dokler je v priporu ali v preiskovalnem zapo
ru, pravico do nadomestila, ki je enak tretjini akontacije oseb
nega dohodka, če pa preživlja družino, do polovice akontacije 
osebnega dohodka. Glede na to določilo pa bo morala vaša de
lovna organizacija zaenkrat tudi vam izplačati nadomestilo 
osebnega dohodka. Če boste s pravnomočno sodbo oproščeni ob
tožbe, boste morali dobiti razliko do polnega nadomestila akon
tacije osebnega dohodka. To nadomestilo pa se vam bo izplača
lo na račun organa, ki je odredil pripor oziroma preiskovalni 
zapor. Pri tem pa bo to nadomestilo moralo ustrezati povprečni 
akontaciji osebnega dohodka, ki ste ga imeli v minulih treh 
mesecih.

M. STUPAN
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MODNA HIŠA V LJUBLJANI IN MARI
BORU JE ZA SKORAJŠNJO JESENSKO- 
ZIMSKO SEZONO DOBRO PRIPRAVLJE
NA. OGLEDATE SI LAHKO NOVE VOL
NENE TKANINE ZA DAMSKE PLAŠČE, 
KOSTIME. KAMGARNE V NOVIH DE- 
SENIH ZA MOŠKE OBLEKE. MODNO 
KOLEKCIJO DAMSKIH PLAŠČEV, HLAČ
NIH KOMPLETOV TER VRSTO DRUGIH 
ARTIKLOV ZA JESEN IN ZIMO

PRODAJNI SERVIS

modna hiša
LJUBLJANA — MARIBOR — OSIJEK
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Minuli teden je republiški svet hrvaških sindikatov sklical 
posvetovanje o osnutku republiškega zakona o zdravstvu, zako
na o zdravstvenem zavarovanju in o obveznih oblikah zdrav
stvene zaščite prebivalstva. Poleg članov republiškega sindikal
nega sveta so se posveta udeležili tudi predsedniki občinskih 
sindikalnih svetov, področnih odborov in republiških odborov 
strokovnih sindikatov.

Namen tega sestanka pa je bil opredeliti tudi naloge sindi
kalnih organizacij v usmerjanju javne razprave o predlogu 
zvezne skupščine za izpopolnitev sistema invalidskega in po
kojninskega zavarovanja ter možnih rešitev za uvedbo benefici
ranega delovnega staža. Kar zadeva slednje, je posvet hrvaških 
sindikatov izoblikoval naslednje stališče: med javno razpravo 
je potrebno zbrati vse pripombe in zahteve za beneficiranje 
delovnega staža, še posebej pa je potrebno to problematiko ob
ravnavati v tekstilni in lesni industriji ter v usnjarstvu. Pri tem 
pa sindikati v Hrvaški vnovič poudarjajo, da bi morale s 50 % 
sofinancirati beneficiran delovni staž vse delovne organizacijei 
ki bi ga hotele uveljaviti.

Na osnutek republiškega zakona o zdravstvu so udeleženci 
posveta izrekli precej pripomb. Tako so med drugim menili, da 
široka raven obvezne zaščite, ki jo predlaga zakonodajalec, po
meni zoževanje pravic zavarovancev, da bi o tem sami odločali, 
kot jim pač dovoljujejo materialne možnosti in kot jim nare
kujejo potrebe. Po določilih osnutka zakona naj bi se skupnosti 
zavarovancev ustanavljale na vsakih 150.000 do 200.000 zavaro
vancev, vendar sindikati menijo, da bi tako številčno omejeva
nje skupnosti ne bilo smotrno in da bi naj o tem vprašanju 
odločali zavarovanci sami po lastni presoji. Spričo tega, da v 
mnogih delovnih organizacijah sploh še niso razpravljali o 
osnutku novega zakona in da zavarovanci sploh še niso sezna
njeni z izračuni o tem, koliko bo stala nova zdravstvena zaščita, 
so hrvaški sindikati tudi predlagali, da naj bi rok za javno ob
ravnavo podaljšali do sredine januarja prihodnjega leta.

PREMAGAT! OZKA 
POJMOVANJA

Člani predsedstva črnogorskih sindikatov in predsedstva re
publiškega odbora sindikata delavcev storitvenih dejavnosti, pro
meta in zvez so na skupnem zasedanju obravnavali dve po
membni temi: nekateri pojavi in gibanja v proizvodnji, gibanje 
cen in življenjskih stroškov ter nekateri rezultati in problemi 
osebnega dela na zasebnih sredstvih.

Člani obeh predsedstev so ugotovili, da se uspešno uresni
čujejo nekatere zadane naloge na številnih področjih gospodar
jenja; tako je v minulem obdobju občutno porasel skupni do
hodek, dohodek zaposlenih, izboljšal se je materialni položaj de
lovnih organizacij, znatno so se zmanjšale izgube. Toda ob
enem s temi pozitivnimi rezultati je možno v zadnjih nekaj 
mesecih zaznati stalen porast cen tako rekoč vseh vrst blaga. 
Sindikati v Črni gori tudi ugotavljajo, da je v zadnjih mesecih 
letošnjega leta porast življenjskih stroškov enak porastu v času 
pred reformo.

Člani obeh predsedstev so tudi ugotovili, da je v zadnjem 
obdobju prišlo do širšega razmaha osebnega dela na zasebnih 
sredstvih v posameznih storitvenih dejavnostih. Sindikati Črne 
gore so pri tem poudarili, da je spričo hitrega porasta potreb 
prebivalstva po najrazličnejših uslugah tak razvoj osebnega 
dela pozitiven. In da bi v prihodnje še bolj poživili proces uva
janja osebnega dela na zasebnih sredstvih, sta predsedstvi obeh 
sindikalnih vodstev v svojih zaključkih med drugim poudarili:

• V svoji politični dejavnosti si morajo sindikalne organiza
cije prizadevati, da se dosledno uveljavljajo stališča programa 
ZKJ, VI. kongresa ZSJ, IX. kongresa ZKJ in resolucije o oseb
nem delu in da pri tem pomagajo premagovati ozka idejno-po- 
litična pojmovanja in prakso glede državljanov, ki uveljavljajo 
svoje pravice do osebnega dela na zasebnih sredstvih.

SPOR MED OBČINSKIM 
VODSTVOM 

IN SINDIKALNIMI 
ORGANIZACIJAMI

V Vranju je prišlo do kaj nenavadnega spora med tremi sin
dikalnimi organizacijami in občinskim sindikalnim svetom. Sin
dikalni organizaciji podjetij SIMPO in TIV sta se namreč že 
pred meseci odločili, da bosta celotno članarino zadržali zase, 
tretja osnovna organizacija — tovarna konfekcije Sloboda — pa 
se je samovoljno odločila, da od zbrane članarine obdrži 66 %, 
preostalih 34 % pa bo odvedla višjim sindikalnim organizacijam.

Spričo tega dejstva v vranjskem občinskem sindikalnem 
svetu trdijo, da so vse tri osnovne organizacije s svojimi sklepi 
grobo kršile statutarna določila. V vseh treh sindikalnih orga
nizacijah pa sodijo, da so ravnali pravilno. Občinskemu sindi
kalnemu svetu namreč zamerijo, da je v času vsesplošnih za
htev po čimbolj smotrnem gospodarjenju razdelil med svoje 
uslužbence trinajsto plačo, podelil zaposlenim po 500 N-din re
gresa in kupil fička za službene namene. Zato tudi pristavljajo, 
da bodo odvedli članarino takoj, ko bodo zaposleni na občin
skem sindikalnem svetu vrnili trinajsto plačo in del regresa, 
avtomdobil pa podarili tisti delovni organizaciji, ki si ga ne 
more kupiti.

Kako se bo razrešil ta spor med sindikalnimi organizacijami 
v Vranju in tamkajšnjim občinskim sindikalnim svetom — za 
zdaj še ni nič znanega!
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Pred občnim zborom domžalskih sindikatov

Precf občnim zborom domžalskih sindikatov smo nekaterim 
predsednikom, tajnikom izvršnih odborov ter članom sindikalnih 
organizacij namenili vprašanje:

• Kateri problem bi morali domžalski sindikati v prihodnjem 
obdobju najprej dati na dnevni red?

Odgovori so bili zelo različni, skoraj toliko je bilo odgovorov, 
kolikor je bilo vprašancev. Kljub temu pa je iz mnogih odgovorov 
čutiti jasno željo za utrditev samoupravljanja tako v delovnih 
organizacijah kot v občini. Večina anketirancev, če jih lahko tako 
imenujemo, je menila, da je prav sindikalna organizacija tista, ki 
mora nenehno bedeti nad tem, da se zapisane samouprvne norme 
tudi v resnici izvajajo.

A dovolj za uvod. Prisluhnimo raje posameznim mislim, ide
jam, napotkom in j-udi kritiki o dosedanjem in bodočem delu dom
žalskih sindikatov!

Mag. FRANČIŠKA PETKOVIČ, pred
sednica sindikalne organizacije v Zdrav
stvenem domu Domžale:

»Sada bi povedala, da i© povezava med naše gindikaino argdnizaotijo in r/nSinskim vod
stvom sindakaia zelo saaba- Kje sp vzroki za to, 
pe vera. Zapadi tega bi ieiala. da bi se v Prihodnji odnosi med obdinsldm sindikalnim sve
tom In našo sindikalno organizacijo izboljšali. 
Na vprašanje, kateri problem bi morali najprej razrešiti domžalski sindikati, vam za zdaj ne 
bi vedela odgovoriti.«

Illllil
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TRI VPRAŠANJA PREDSEDNIKU DOMŽALSKIH SINDIKATOV:

»Nič ni tako dobro, 
da ne bi moglo biti bolje«

Prihodnji teden, točneje v torek, 18. novembra, bodo 
sindikati v domžalski občini opravili inventuro svojega 
dela v minulem dveletnem mandatnem obdobju. Temu 
dogodku smo posvetili tudi našo današnjo posebno iz
dajo, predsednika domžalskih sindikatov Milana Deisin
gerja pa smo zaprosili, da nam odgovori na nekaj vpra
šanj o delu sindikatov v občini in posebej o delu občin
skega sindikalnega sveta.

MARJAN KONJAR, predsednik sindi
kalne organizacije podjetja -Universale** 
Domžale:

»Tudi domžalski sindikati bi se morali v 
naslednjem obdobju malo vež ukvarjati z zelo 
perečim problemom v&ega gospodarstva; z ne
likvidnostjo namreč. Za našo delovno organi
zacijo je to izredno hud problem, saj imamo 
dolžnikov kar za 700 milijonov S-dinariev, mi 
pa drugim dolgujemo le 300 milijonov S-dtoar- 
jev. Na vsak način bo treba najti izhod iz te 
zadrege.«

JANEZ BURGER, tajnik sindikalne 
organizacije tovarne TOKO Domžale:

»Spričo tega, da življenjski stroški iz dneva 
v dan naraščajo, menim, da bi marali sindikati 
tudi v občinskem merilu natančno pre&n&iizi- 
rati, kako je z osebnimi dohodki v delovnih 
organizacijah naše občine. Težko 1e živeti s 
šestdesetimi starimi tisočaki na meseci Delav
cev, ki zaglužijo le toliko ali celo manj, pa je 
še veliko. Nekaj tudi v naši delovni orga
nizaciji.«

FANI PAVI4HA, tajnica sindikalne 
organizacije v Srednji tehniški usnjarski 
šoli Domžale: \

-Naša delovna organizacija je ena izmed 
tistih, Id stalna pošluje na robu rentabilnosti 
ali celo z izgubo. Zato bi Mio prav, da se ph- 
rinski sindikati v prihodnje malo bolj pozani
majo tudi za delavce, ki delajo V takšnih de
lovnih organizacijah, klet je naša-«

MIRO MARN, predsednik sindikalne 
organizacije podjetja Mlinostroj, Domžale:

-Dosedanje delo občinskega sindikalnera 
sveta Domžale je bilo zelo uspešno. Tudi sode. 
iovanje med našo sindikalno organizacijo in 
občanskim vodstvom sindikata jo bilo zelo plod
no. Želim, da bi Mio tako tudi vnaprej. Razen 
tega menim, da bi morali občinski stnd- 
takoj začeti z akcijo za odpravo nočnega dela 
za ženske, ki so zaposlena v tekstilnih tovarnah 
v domžalski občini.«

GREGOR BAJT, predsednik sindikalne 
organizacije v obratu prašičereja Agro
kombinata Emona, Ihan:

-Ljudje iz Ihana ter bližnje in daljne oko
lice se razburjajo, ker občina še ni popravi1 ' 
cestnega odseka Domžale — fOdreža — Prelog, 
ki je trenutno nemogoč za vsskršen promet z 
motornimi vozili. Čeprav to ni problem- ' 
sodil v sindikalno problematiko, vseeno menim, 
da M sindikat lahko pristojne opozoril na ta ze
lo pereč problem občanov našega okoliša in 
okoliških krajev.*

MARJAN SLAFSAK, predsednik sindi
kalne organizacije tovarne Induplati, 
Jarše:

»Problem, id nas najbolj tare, so žeto raz
lični osebni dohodki zaposlenih v posameznih 
podjetjih domžalske občine. O tem bodo mora
li spregovoriti tudi domžalski sindikati. Težko 
se je namreč sprijazniti, da ima nekvalificirani 
delavec, na primer v tovarni Lek v Mengšu, 
mnogo večje osebne dohodke kot delavci,s »ped
nje izobrazbo pri nae ali v marsikateri drugi 
delovni organizaciji.«

MARJAN KOPITAR, predsednik sindi
kalne organizacije v tovarni Lek, Mengeš:

»Po mojem mnenju M marala biti glavna 
naloga domžalskih sindikatov v naslednjem de
lovnem obdobju utrjevanje delavskega samo.
upravljanja. Predvsem zaredi tega, da se ne M 
izmaličilo hotenje XV. ustavnega amandmaja. 
Bojim se, da si ne M posamezne delovne orga
nizacije preveč po svoje razlagale ta dov 
da ne bi prišlo v podjetjih do Prevelike koncen
tracije oblasti v rokah nekaj posameznikov.«

ALOJZ REBOLJ, predsednik sindikalne 
orgdhizacije lesne In pohištvene industrije 
-Slovenijales«, Radomlje:

»v našem podjetju imamo še zmeraj precej 
zaposlenih, katerih osebni dohodki s® gibljem 
Mizu 488 N-dJnarjev. Zato menim, da M se mo
rala sindikalna organizacija v prihodnje malo 
bolj resno vprašati, zakaj še zmeraj tako, m 
osebni doftodpi, s katerimi se res ne da ž»ver

— Na katere naloge sindika
tov v domžalski občini je opo
zoril minuli občni zbor? So te 
naloge predstavljale tudi te
meljno dejavnost občinskega 
sindikalnega sveta v minulem 
mandatnem obdobju?

_Na te vprašanje bi le tež
ko odgovoril, saj sam se vklju
čil v delo občinskega sindikal
nega sveita nekako na polovici 
tega mandatnega obdobja. Mi
slim pa, da ni daleč od resnice 
trditev, da je prejšnji ob&ni 
zbor našega sindikalnega sveta 
izzvenel v znamenju priprav na 
VI. kongres jugoslovanskih sin
dikatov. Vsi sono tedaj občutili, 
da mora pomeniti kongres 
pravzaprav prelomnico v delo
vanju sindikatov in da moramo 
spričo spremenjenih razmer po
iskati tudi nove smeri družbe- 
no-političme aktivnosti sindika
ta. Skratka, predkongresna ak
tivnost, ki je zajela vsa področ
ja družbenega življenja, je ob
vezala tudi domžalske sindikal
ne organizacije in občinski sin
dikalni svet, da svoje delo or
ganizirajo tako, da bodo zasle
dovali v občini predvsem tiste 
probleme, ki označujejo druž- 
beno-ekonomski položaj proiz
vajalca. Na osnovi predkon
gresnih razprav in dokumentov 
ter resolucij VI. kongresa si je 
zato občinski sindikalni svet iz
oblikoval lastno programsko 
osnovo.

— Bi lahko na kratko ozna
čili bistvene značilnosti pro
gramske osnove domžalskih sih- 
dikatov in odgovorili na vpra
šanje, katerim nalogam je ob
činski svet dal prednost v mi
nulem mandatnem obdobju?

— Programska osnova občin
skega sindikalnega sveta pred
stavlja politični dogovor sindi
katov v domžalski občini o 
usklajeni in začrtani družbeni 
akciji. Čeprav ta programska 
osnova izhaja iz programske 
osnove sveta ZSJ in program
ske osnove republiškega sindi
kalnega sveta, pa jo vendarle

označuje usmerjenost v speci
fične razmere naše občine. Zna
čilnost programske osnove je 
tudi v tem, da je aktivnost sin
dikatov v naši občini zasnovana 
v prvi vrsti na prizadevanjih 
osnovnih sindikalnih organiza
cij, to to predvsem pri razreše
vanju vseh tistih vprašanj, ki 
jih zaostruje proces uresničeva
nja družbene to gospodarske 
reforme. Naloga občinskega sin
dikalnega sveta pa je v tem, da 
usklajuje prizadevanja osnov
nih organizacij to da zagotav
lja, da bi v sindikatih posamez
ne probleme razreševali s po
močjo argumentov, torej na 
osnovi študij to temeljito obde
lanih podatkov.

Seveda pa program sam po 
sebi. še ne more biti poroštvo 
za uspešno delo organizacije. 
Mislim, da pa je glavno poro
štvo kader, ki deila v sindikatih. 
Zato je naš občinski sindikalni 
svet že v pripravah na občne 
zbore osnovnih sindikalnih or
ganizacij posvetil kadrovskim 
vprašanjem vso pozornost to si 
prizadeval, da bi k delu v sin
dikatih pritegnil čim več dela 
voljnih to sposobnih ljudi.

Če se povrnem k temu, ka
terim vsebinskim vprašanjem 
je občinski sindikalni svet po
svečal v minulem obdobju naj
več svoje pozornosti, potem mo
ram reči, da gre za naslednja 
področja:

— nadaljnji razvoj sindikata 
v občini in poglabljanje dela v 
osnovnih sindikalnih organiza
cijah;

— poglabljanje samouprav
nih odnosov na vseh ravneh v 
občini;

— spremljanje družbeno
ekonomskih premikov, ki jih 
povzroča uveljavljanje gospo
darske reforme, in razreševanje 
protislovij, ki se kopičijo in za
ostrujejo v tem procesu;

— izpopolnjevanje šolske 
mreže v občini to izboljšanje 
materialnih pogojev šolstva;

— izobraževanje sindikalnih 
delavcev v osnovnih organizaci
jah to v občinskem sindikal
nem svetu.

Oceno dela občinskega sindi
kalnega sveta bo moral izobli
kovati občni zbor. Kljub temu 
moram pristaviti, da smo ures
ničevanje programske osnove 
pojmovali akcijsko, se pravi, da 
smo si v občinskem svetu pri
zadevali razreševati tiste pro
bleme, ki so bili v posameznih 
obdobjih še posebej aktualni in 
še posebej zaostreni. Zato se 
tudi uresničevanje programske 
osnove občinskega sindikalnega 
sveta ne začenja z minulim 
občnim zborom to ne končuje 
z zdajšnjim; številne naloge 
ostajajo aktualne tudi za pri
hodnja mandatna obdobja.

_ Kako ocenjujete metodo 
in način delovanja domžalskih 
sindikatov? Kateri zaviralni 
momenti so vplivali, da niste 
dosegli še boljših rezultatov?

_ Bržčas tudi za naša priza
devanja velja tista stara res,ni
ča da ni nič tako dobro, da ne 
bi moglo biti boljše. Sam zase 
pa sodim, da smo v delovanju 
domžalskih sindikatov vendarle 
napredovali. Mislim, da bi to 
lahko dokazali s številnimi po
datki. O kakih posebnih zavi
ralnih momentih pri dedu ob
činskega sindikalnega sveta pa 
ne bi mogel govoriti, čeprav 
mislim, da sodelovanje med 
družbeno-političnimi organizaci
jami v naši občini le ni takšno, 
da bi nam zagotavljajo enotnej
šo akcijo. S tem nočem reči, da 
bi morali doseči popolno enot
nost to enotnost za vsako ceno. 
Sodim pa, da bi morali biti 
vsakokrat enotni pri iskanju 
odgovorov na vsa najpomemb
nejša družbeno-politična vpra
šanja. Zato mislim, da je naša 
skupna naloga zagotoviti v pri
hodnje, da bodo prizadevanja 
vseh dejavnikov družbeno-poli- 
tičnega življenja v občini čim 
bolj usklajena. To pa seveda 
pomeni, da bomo morali spre
meniti tudi zdajšnje metode 
medsebojnega komuniciranja in 
sodelovanja nasploh, Za našo 
organizacijo pa velja tudi to, da 
bomo morali poskrbeti za bolj
še informiranje članstva o na
šem delu to da bomo morali 
bolj upoštevati njegovo mnenje 
pri oblikovanju stališč, ki jih 
sprejemajo v sindikalnih vod
stvih. Prepričan sem tudi, da je 
članstvo pripravljeno aktivno 
delati v naši organizaciji, da pa 
je največkrat odvisno od nas, ki 
delujemo v vodstvih, kako se ta 
pripravljenost uresničuje.

VCČ„za otroško 
varstvo

Občinski sindikalni svet 
v Domžalah si je v minuli 
mandatni dobi prizadeval, 
da bi v občini vendarle za
čeli intenzivneje razreševati 
problematiko otroškega var
stva. Da gre v resnici za ze
lo pereč problem, lahko po- 
vzamemo že iz naslednjih* 
čeprav skopih podatkov:
• na območju domžalske 

občine deluje 5 ustanov, ki 
zagotavljajo varstvo komaj 
308 predšolskim otrokom.

V varstvo pa bi bilo P®- 
trebno takoj zajeti najmanj 
enkrat toliko otrok.

Iz proračunskih sredstev 
občinske skupščine toga 
problema ne bo mogoče 
razrešiti v doglednem času, 
ker pač ni mogoče zanemari
ti drugih potreb. Zato dom
žalski sindikati opozarja
jo, da bi morali začeti raz« 
reševati problematiko otroš
kega varstva v občini s šir
šim angažiranjem vseh 
družbenih dejavnikov in po 
načelu solidarnosti to vza
jemnosti. Občinski sindikal
ni svet v Domžalah pri tem 
opozarja zlasti delovne or
ganizacije na njihovo dolž
nost, da pomagajo razreše
vati tudi ta problem svojih 
delavcev in da prispevajo 
del sredstev za razvoj mre
že varstvenih ustanov. Kar 
pa zadeva delež staršev pri 
stroških vzgoje in varstva 
predšolskih otrok, občinški 
sindikalni svet zagovarja 
stališče, da bi cene v var
stvenih ustanovah ne smele 
biti vzrok za to, da v var
stvo to vzgojo ne bi zajeli 
tistih otrok, ki jim je naj 
bolj potrebno.

V pomoč' 
članstvu

Občinski sindikalni svet 
je bodisi sam bodisi prek 
pravne službe RS ZŠS za
gotovil članstvu tudi pri'’ 
merno pravno to socialno 
pomoč. Največ članov je 
iskalo pravne nasvete s 
področja delovnih razmeri! 
— 24 primerov, nato s pod
ročja socialnega zavarova
nja — 12 primerov — tor 
slednjič v zvezi s stano
vanjskimi vprašanji — S 
primeri.

Občinski sindikalni svet 
je v minuli mandatni etobi 
tudi izplačal 68 članem so
cialno podporo v skupnem 
znesku 8830 din. Pomoči ®° 
bili deležni predvsem brez
poselni člani ali pa elani, 
ki so zašli v težek socialni 
in finanenj položaj.

Skrbi domžalskih sindikatov
Domžalsko gospodarstvo ni na slabi poti, čeprav tudi ob tem 

kolovozu poganja trnje. Po letošnjih polletnih rezultatih gospodar
jenja je nominalni porast osebnih dohodkov za več kot enkrat pre
segel porast produktivnosti dela, a tudi %>orast realnih dohodkov je 
letos intenzivnejši od dviga produktivnosti. Tudi precej osata se je 
nabralo na tej poti: pri večini delovnih organizacij zaostaja vred
nost dosežene industrijske proizvodnje za planirano, stanje poslov
nih sredstev gospodarstva se poslabšuje, saj so se povečale terjatve 
do kupcev za 51 %, zaloge pa za 9 %; struktura virov osnovnih sred
stev opozarja na poslabšanje likvidnosti: obveznosti do dobaviteljev 
so se povečale za 30 %, krediti za obratna sredstva pa za 23 %.

Vendar je hkrati res, da je domžalsko gospodarstvo tudi na če
dalje trdnejši poti. Tako se je fizični obseg industrijske proizvodnje 
ob polletju letos in v primerjavi z minulim letom povečal ea S $>; 
izvoz domžalskega gospodarstva še vedno narašča in je presegel 
lanski izvoz za 32 %. In naprej: iztržek v gostinstvu se je povečal 
ga 18 %, v turističnem prometu se je število gostov povečalo za 4f%, 
število nočitev za 76 %, promet v trgovini pa je porasel za 43 %. 
Ostanek dohodka v gospodarstvu je bil za 29 % višji, število zapo
slenih pa za 2 %. •

Ko bi lahko stehtali slabo in dobro v domžalskem gospodarstvu, 
bi se jeziček na tehtnici očitno prevesil na uspešnost.

čemu potemtakem sploh zaskrbljenost domžalskih sindikatov? 
Gospodarstvo domžalske občine se v zadnjem času hitro pre

strukturira. Intenzivnejši razmah storitvenih dejavnosti je več kot 
očiten. Po drugi strani pa industrijska proizvodnja kljub absolutne
mu porastu za 8 % vendarle stagnira: fizični obseg industrijske pro- 
izvodnje se je v državi povečal za 12 %, v republiki pa za H t?c.

V tem dejstvu pa tiči tudi glavni vzrok za zaskrbljenost dom
žalskih sindikatov. Skrbi domžalskih sindikatov pa so različne:

• Domžalska industrija se je razvila iz obrtniške proizvodnje, 
kar pomeni, da gre pretežno za predelovalno industrijo, za indu
strijo, ki jo označuje nizek organski sestav kapitala in s tem so
razmerno veliko živega dela, jtovrhu pa zastarela strojna opremlje
nost. Ta dejstva zmanjšujejo konkurenčen nastop domžalske indu
strije že na domačem tržišču, kaj žele na tujem. Spričo nujne oskr
be z reprodukcijskim blagom iz uvoza pa je industrija prisiljena, 
da se vključuje v mednarodno delitev dela. So primeri, ko delovne 
organizacije na tujih tržiščih komaj dosegajo 60 in manj odstotkov 
lastne cene. Modernizacija in avtomatizacija industrijske proizvod
nje je torej velelnik zdajšnjega in prihodnjega časa domžalske in
dustrije, neznanka pri tem pa so pogosto finančna sredstva.

■ • Kljub letošnjemu občutnemu porastu osebnih dohodkov , 
nominalno povečanje je znašalo ob polletju približno 2P %, r*®11? 
osebni dohodki pa so porasli za kakih 10 %, osebni dohodek domža 
skega industrijskega delavca še vedno zaostaja za republiškim Pfj 
vprečjem. To dejstvo preprečuje dotok in povzroča odliv kadra, 
pa bi moral izoblikovati smelejše razvojne koncepte industriji^ 
proizvodnje in izvesti moderMzacijo. Omejevanje tega pojava L 
sevč odvisno od hitrejšega povečevanja osebnih dohodkov, hitre), 
porast osebnih dohodkov pa spet zmanjšuje investicijsko sposobni 
industrije. Zavoljo teh dejstev sindikati v domžalski občini vztra) 
zahtevajo dvoje: da bi začeli iskati odgovore na vprašanji: kj® Vj 
vzroki, da nekatera podjetja izplačujejo podpovprečno nizke 
dohodke in kako sanirati te delovne organizacije, ter kako 
kovati sistem stimulativnega nagrajevanja ga kader, ki naj bi in® 
sirijsko proizvodnjo povedel v novo obdobje njenega razvoja)

• Modernizacija industrijske proizvodnje in avtomatizacija 
noloških procesov največkrat pomeni zmanjševanje števila zap°s 
nih — toda nujna je! ..

Kaj storiti? Kljub temu, da del odvečnega itevila delavcev ^a'1. 
najde zaposlitev v ekonomsko razvitejšem območju Ljubljane, 
sindikati v Domžalah opozarjajo delovne organizacije, naj ob 
nomskih aspektih upoštevajo tudi socialne vidike, čeprav se 
v prvem trenutku med seboj izključujejo. Očitno je tudi. da ** .j<, 
z modernizacijo zaostril zlasti problem odvečna ženske delovne ,^, 
ki zdaj predstavlja v strukturi zaposlenih v gospodarstvu dom 
ske občine kar 53,2 %. .j.

Bo intenzivnejši razvoj negospodarskih, zlasti pa tercialni!,_,M0'

cev iz industrije? Ali ne bi kazalo začeti intenzivneje razmer- 
tudi O tem, kakšna nova proizvodnja ima v domžalski obi 
gaje za rentabilno poslovanje? Na to vprašanje bi morale odi 
zlasti službe občinske skupščine, še opozarjajo domžalski si'

Ko smo se na občinskem sindikalnem svetu v Domžalah 
varjali o teh in drugih skrbeh, ki tarejo sindikat, je nekdo 
resno pripomnil:

— Ljudje danes ne delajo več na etični pogon.
Očitno se ne moti v tej svoji sodbi. ^
Navsezadnje ima vsakdo izmed nas pravico zahtevati, dai*^/ 

ki prihaja, boljši od današnjega. Zato tudi mislim, da so skr m 
žalskih sindikatov resne in zaskrbljenost upravičena.
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Pret^ofcTcnim^zborom domžalskih sindikatov

S

Predlog
kandidatne

liste i
Novi plenum Občinskega 

sindikalnega sveta Domžale 
bo štel 29 članov. Kadrov
ska komisija ja na osnovi 
Predloga sindikalnih orga
nizacij sestavila predlog 
kandidatne liste, na kateri 
je 32 kandidatov: inž- Nika 
Bajuk — Induplati Jarše, 
Danica Bleje — Induplati 
Jarše, Marjan Bolhar -— Ob
činski komite ZMS, tir. Pe
ter Cerar — Zdravstveni' 
dom Domžale, Alojz Čandek 
— AE Ihan, Jakob Černe 
~ občinska skupščina, Mar
jan Černe — Papirnica 
Količevo, Milan Deisinger — 
Papirnica Količevo, Anton 1 
Dolenc — Tosama Domžale, j 
Rajko Hafner — Osnovna ; 
šola Ramomlje, Janez Hro- ! 
vat — Avto servis Domžale, j 
Stefan Hrovat —• Združena S 
kemična industrija, Ivan 
Jeretina — Papirnica Koli
čevo, Ciril Judež — Oljarna, 
Vinko Kašnik — Toko Do
mžale, Franc Kocjan — 
Universale Domžale, Mar
jan Konjar — Universale j 
Domžale, Marjan Kopitar ■ 
~7_Lek -Mengeš, Jernej Le- j 
nič — Osnovna šola V. P. S 
Domžale, Stane Mušič — j 
Trak Mengeš, Franc Pan- : 
čur — Papirnica .Količevo, S 
Janez Pavli — STUG5 Do- ■ 
rnžale, Franc Perše — To- * 
Siana Domžale, Slavko Petek 
— Termit Domžale, Jože 
Peče — Mlinostroj Domža
le, Alojz Rebolj — Sloveni
jales Radomlje, Rajko Rad- 
Rielič — Zavod za otroško 
varstvo, Stanko Rojc — Se- 
mesadike Mengeš, Ernest 
Seilnacht — Papirnica Ko
ličevo, Marjan Slapšak — 
Induplati Jarše, Janez UI- 
®ar — I. osnovna šola Dom
žale, Valentin Weith — To
ko.

Za enajstčlansko pred
sedstvo novega sveta pa je 
kadrovska komisi j a zbrala 
17 predlogov: Marjan Kon
jar, Franc Pančur, Rajko 
Hafner, Marjan Slapšak, m 

* Anton Dolenc, dr. Peter Ce- : 
j '■ar, Marjan Bolhar, Franc ! 
! Perše, Slavko Petek, Vinko 
; Kašnik, Stane Mušič, inž. . 
■ ‘Vika Bajuk, Ivan Jeretina, ! 
S Janez Ulčar, Marjan Kopi- : 
! tar, Jože Peče in Milan

i

»SINDIKATI
VZTRAJAMO...«
Kare! Kušar, direktor Delavske univerze, Andrej Zajc, predsednik komisije 
za kulturo pri ObSS, in Rajko Hafner, ravnatelj osnovne šole Radomlje, pri
povedujejo o uspehih, delu in nekaterih problemih izobraževanja, kulture in

šolstva

! Deisinger.

Karel Kušar: Gorenjske de
lavske univerze že tri leta- 
skupno snujemo program izo
braževalne dejavnosti. Program 
zajema tri osnovna področja: 
družbeno, strokovno in splošno 
izobraževanje. Družbeno izobra
ževanje vsebuje predvsem »po
litično« izobraževanje, usposab
ljanje kadrov za delo in vod
stvo družbeno-politionih organi
zacij ter samoupravnih orga
nov; strokovno izobraževanje 
sloni predvsem na dopolnilnem 
izobraževanju zaposlenih, ki so 
si že pridobili predizobrazbo, 
niso pa širše razgledani in 
usposobljeni za konkretno de
lovno mesto. To področje je 
zelo raznoliko in vsebuje izo
braževanje na delovnem mestu 
in splošna znanja o varstvu pri 
delu, higienskem minimumu, 
skladiščni službi itd. Splošno 
izobraževanje pa vključuje raz
lična vprašanja vzgoje, zdrav
stva, prosvete, zgodovine, poto
pisi a, kmetijstva, gospodinjstva 
itd. in ga uresničujemo s semi
narji in predavanji.

Zadnja leta opažamo pri na
šem delu zanimanje družbeno
političnih organizacij in delov
nih kolektivov za izobraževanje 
odraslih. To je odraz razmer, 
saj kažejo statistični podatki 
neugodno kvalifikacijsko podo
bo in pomanjkanje strokovnja
kov. Zaradi tega so se delovne 
organizacije skupno z občin
skim sindikalnim svetom lotile 
širše akcije na dveh izobraže
valnih področjih: kako usposo
biti člane samoupravnih orga
nov in sindikalnih organizacij, 
da bodo bolje opravljali svoje 
samoupravi] alske in politične 
naloge in tako vplivali na od
ločitve, ki so velikega gospodar
skega pomena, in kako usposo
biti in z nadaljnjim izobraže
vanjem obogatiti znanje delav
cev na delovnih mestih, da bi 
si razširili strokovno obzorje in

♦

Na račun 
osebnih dohodkov
Z dr. Petrom Cerarjem, zdravnikom v zdravstvenem 

domu v Domžalah in članom predsedstva OBSS Domžale ter 
Vredsednikom osnovne sindikalne organizacije združene 
zdravstvene službe za občine Domžale, Kamnik in Litija, sva 
Se Pogovarjala p razmerah v njihovi zdravstveni službi.

Pred dvema letoma so dobile Domžale nov zdravstveni dom. 
domžalsko zdravstvo se je tako začel nov čas. V novi 

~stavbi bo mogoče razvijati zdravstveno službo in skrbeti za 
z^ravstveno varstvo občanov še veliko let. Zdravstveni dom 
i® zgradila občinska skupščina', otroški dispanzer ob njem 
^a je zgradil kolektiv zdravstvenega doma dobesedno na 
rdčun svojih osebnih dohodkov. Mimo tega je kupil z last- 
himi sredstvi tudi opremo za dispanzer za medicino dela.

■ ®č icof to zaenkrat ne zmore, čeprav bi bila potrebna tudi 
hova oprema in instrujnentarij. Zdravstveni delavci dom- 
Jdskega zdravstvenega doma delajo v glavnem z instrumen- 
^ztjem, ki so ga preselili iz starih, tesnih, neprimernih pro- 
°tov nekdanjega zdravstvenega doma. Pomanjkljiva in za- 

flojelct oprema je hkrati ena izmed največjih težav, ki je 
pri najboljši volji ne more premagati.

Letos se lahko v domžalskem zdravstvenem domu prvič 
hvalijo z ugodnejšo pogodbo s komunalnim zavodom za 
clalno zavarovanje; narobe je le to, da sklepajo pogodbe 
arugem polletju, zato je težko planirati in tudi delati preko 

Se9a leta. Sredstva zadoščajo seveda le za kurativo, za 
re'ventivo pa jih je še vedno premalo. Pri tem velja po- 

i ie občinska skupščina doslej skrbno plačevala
atke za področje preventive.

Domžale nimajo specialistične službe, bolnike napotijo na 
Pecialne preglede v Ljubljano. Ti odnosi pa vselej niso 
aJ°oljši. Pacienti morajo dolgo čakati pri specialistih na 
®9led in pogosto se zgodi, da se vrnejo z izvidi šele po 
h tednih.

T7 minulem obdobju so zdravstveni delavci skupno z 
j, družbenimi dejavniki, konkretno občinskim sindi-
amim svetom, posvetili precej razgovorov združitvi zdrav-

in raz-
svetom, posvetili precej razgovorov zaruznv 

tBne službe, nagrajevanju zdravstvenih delavcev 
Ja?arn 0 predlogu za reorganizacijo zdravstvene službe in 
rol •°^n*Tlske£?a sistema. Združitev je uspela in z njo so zado- 

]ni zdravstveni delavci vseh treh območij. Hkrati z reor- 
ljivlZaC^° so tudi popravili sistem nagrajevanja in razpolož- 
hv«ci sredstva razporedili pravičneje med zdravstvenimi de

da bi mogli povečati produktiv
nost

V ta namen smo izdelali 
programe in jih posredovali de
lovnim organizacijam. Odziv je 
bil ugoden. V letošnjih devetih 
mesecih smo organizirali dva 
seminarja za predsednike de
lavskih svetov in upravnih od
borov, ki jih je obiskalo 45 slu
šateljev. Program seminarjev 
pa je vseboval problematiko go
spodarjenja, produktivnosti, sa
moupravne zakonodaje in med
sebojnih odnosov. Za vodstva 
sindikalnih organizacij smo or
ganizirali tudi dva seminarja in 
na njih obravnavali vprašanja 
iz dejavnosti sindikalne organi
zacije. samouprave, medseboj
nih odnosov in odnosov do 
družbene skupnosti. Obeh semi
narjev se je udeležilo 64 pred-

■ sednikov in članov izvršnih od
borov sindikalnih organizacij.

V nekaterih delovnih, orga
nizacijah — na primer v pod
jetjih Tosama, Melodija, Trak 
in Induplati — smo mimo tega 
organizirali še predavanja o 
medsebojnih odnosih.

Na področju strokovnega iz
obraževanja in usposabljcinja 
smo imeli 18 izobraževalnih 
oblik, ki so zajele najrazličnej
še .stroke in vsebino. V te ob- 

. like izobraževanja je bilo vklju
čenih 485 slušateljev.

Te uspehe smo lahko dosegli 
le ob sodelovanju, dobro pri
pravljenih programih in veli
kem razumevanju- drugih .de
javnikov, kot so občinski sindi
kalni svet in delovne organiza
cije. Delo pa bomo lahko še 
obogatili, zlasti če nas bodo tu
di v prihodnje družili skupni 
interesi.

Andrej Zajc: Naša komisija 
deluje že nekaj let. Vsako leto 
organiziramo nastop domačih 
skladateljev. S to revijo je že 
pred leti občinski sindikalni 
svet želel spodbuditi del svo
jega članstva za tovrstno kul
turno dejavnost. Predvsem pa 
se komisija posveča organizaciji 
vsakoletne prireditve z naslo
vom »Po delu — šport in raz
vedrilo«. Letos smo jo organizi
rali že šestič zapored. K sode
lovanju povabimo znane šport
nike. pevce, glasbenike in želi
mo na tak način doseči, da bi 
bila ta prireditev na dostojni 
kulturni ravni. Za prireditve se 
občani zelo zanimajo, tako da" 
imamo vedno znova težave s 
pretesno dvorano.

V programu naše komisije 
smo imeli tudi občasne kultur
ne prireditve v delovnih orga

nizacij ah, kjer bi gostovale raz
ne kulturne skupine. Žal teh 
načrtov nismo uresničili, naj
brž tudi zaradi premajhne za
vzetosti komisije.

Vse hvale pa je vredno, da 
je občinski sindikalni svet tako 
naklonjen kulturnemu življenju. 
Nekateri mu sicer očitajo, da 
bi bilo bolje ta sredstva razde
liti osnovnim sindikalnim orga
nizacijam za kulturno dejav
nost. sam pa mislim, da bi rav
nali napak, če bi sredstva dro
bili, saj bi s tem osiromašili 
osrednje prireditve v Domžalah.

Rajko Hafner: Mreža osnov
nega šolstva je na našem ob
močju zelo pomanjkljiva. Le 
ena popolna osnovna šola ima 
telovadnico. Razredi so pretesni

; Današnjo posebno izdajo 
Š ob občnem zboru domžal- 
Š skih sindikatov so pripravi-
■ li: IVANKA VRHOVCAK,
1 MILAN ŽIVKOVIC in BO-
■ JAN SAMARIN.
■
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in Domžalam celo grozi tretja 
izmena. Šole nimajo modernih 
učil, zlasti- ne avdiovizualnih 
pripomočkov. To so znane raz
mere v domžalskem šolstvu in 
so bile hkrati osnovni razlog za 
razpis samoprispevka. V tej 
akciji je občinski sindikalni 
svet zelo veliko storil. Poleg 
drugih družbenih dejavnikov je 
tudi njegova zasluga, da je re
ferendum uspel. Občinski sindi
kalni , svet, in osnovne sindikal
ne organizacije so izrabile vsa
ko priložnost, da so se o razme
rah osnovnega šolstva pogovar
jale, z delavci in jih prepiričeva- 
krj-da si le s samoprispevkom 
lahko uredimo razmere na po
dročju šolstva.

Denar se steka. Zelo nas pa 
skrbi, ker se zadeve kljub temu 
nikamor ne premaknejo. Nima
mo še načrtov, gradbeni stroški 
se dražijo, zbrani denar pa iz
gublja vrednost. Mislim, da 
bo potrebno veliko bolj zavzeto 
izpolnjevati obljube, ki smo jih 
zastavljali občanom, ko smo 
utemeljevali upravičenost sa
moprispevka. Sindikati, vztraja
mo, da je takoj potrebno začeti 
z gradnjo šol.

Mimo tega bi morali enkrat 
za vselej rešiti vprašanje amor
tizacije šolskih zgradb. Šole ni
majo sredstev za vzdrževanje, 
zato se nam še to, kar imamo, 
ponekod podira nad glavo.

NAMEN JE 
DOSEŽEN

Pri občinskem sindikalnem 
svetu Domžale deluje tudi ko
misija za šport in rekreacijo. 
Njena glavna naloga je skrb za 
organizacijo ih izvedbo vsako
kratnih občinskih delavsko- 
športnih iger. O teh igrah in o 
drugih prizadevanjih sindikata 
za rekreacijo delavcev smo se 
pogovarjali s predsednikom ko
misije Jožetom Pečetom in čla
nom Valentinom Vajtom.

JOŽE PECE: Letos smo organizi
rali VI. delavske športne igre, pri
zadevanja naše športne komisije pa 
so stara že 8 let, ko smo se v Dom
žalah slednjič odločili, da naj sindi
kat nekaj stori za svoje članstvo tu
di na športnem polju. Začeli smo s 
streljanjem in na prve tekme priteg
nili kakih 40 tekmovalcev. Nato smo 
postopoma streljanju pridružili še 
namizni tenis, odbojko. Letošnje 
športne igre so se odvijale že v 8 
panogah, to je v streljanju, keglja
nju, atletiki, plavanju, nogometu, od
bojki, namiznem tenisu in šahu. 
Skupno se je pomerilo kakih 400 
tekmovalcev.

VALENTIN VAJT: 2e ti podatki 
pričajo, da smo z organizacijo de
lavskih športnih iger uspeli. Zani
mivo pa je pri tem to, da smo uspe

li vzbuditi zanimanje zlasti med sta
rejšimi člani kolektivov, da pa ne 
moremo pritegniti mladine in žensk. 
Vsi poskusi se nam izjalove, čeprav 
lahko rečem, da so delavsko šport

ne igre zelo pomembna rekreacij
ska oblika, saj se je od januarja do 
junija dvakrat na teden zvrste tek
movanja. Ce pa k temu dodamo še 
vadbo ekip, potem resnično lahko 
govorimo o razmeroma razgibanem 
športnem udejstvovanju določenega 
števila članstva. In še zlasti je po
membno to, da čedalje bolj narašča 
zanimanje za športne igre med član
stvom in da je zato tudi iz leta v 
leto več nastopajočih.

JOŽE PECE: Poleg nekaterih dru
gih prireditev in tekmovanj velja 
omeniti zlasti to, da smo letos prvič 
imeli tudi medrepubliško srečanje v 
štirih panogah med ekipami ObSS 
Karlovac in nami. Dogovorili smo se 
še, da bo poslej to medrepubliško 
srečanje vsako leto. Mislim pa, da bi 
kazalo tudi doma izkoristiti možno
sti za poživitev športnega življenja. 
Z malo več medsebojnega sodelova
nja med občinami in ko bi vsi ob
činski sindikalni sveti v svoji delov
ni program vključili skrb za rekre
acijo delavcev, bi bržčas kaj kmalu 
lahko organizirali tekmovanja po li
ga sistemu. S tem pa bi skorajda z 
enakimi sredstvi dosegli t*>, da bi 
pritegnili k športnemu udejstvova
nju še več delavcev in da bi bila ta 
rekreativna dejavnost še intenziv
nejša.

VALENTIN VAJT: Kljub tem na
šim pobožnim željam o sodelovanju 
z drugimi občinami pa si v nekate
rih panogah sami prizadevamo or
ganizirati tekmovanja po tako ime
novanem liga sistemu. S finančnimi 
sredstvi doslej nismo imeli težav in 
jih bržčas tudi ne bomo imeli. Ob
činski svet namreč iz proračuna na
meni sredstva za izvedbo tekmovanj, 
osnovne organizacije pa zagotove 
sredstva za vadbo ekip in za potreb
ne rekvizite. Tako izdatki za rekre
acijo delavcev za nobeno osnovno 
organizacijo ne morejo pomeniti 
prevelikega bremena Ne od mate
rialnih sredstev, od prizadevnosti in 
razumevanja izvršnih odborov je 
največkrat odvisno športno udejstvo
vanje članstva.

JOŽE KREVS, član sindikalne organi
zacije, Postaja milice, Domžale:

»Nadaljnji razvoj samoupravljanja v naši 
diružbi bd moral biti poglavitna skrb domžal
skih sindikatov v naslednjem delovnem obr’ 
ju. Zlasti zdaj je to potrebno, ko na osnovi XV. 
ustavnega amandmaja vsaka delovna organiza
cija lahko po svoje kroji razvoj samoupravnih 
odnosov. Da pa se ne bi samoupravljanje izro
dilo v koncentracijo oblasti v rokah nekaj lju
di v delovni organizaciji, je prav, da sindikati 
na take probleme sproti opozarjajo,«

JANEZ HROVAT, predsednik sindikal
ne organizacije Avtoservis Domžale:

»Domžalski sindikati naj tudi v prihodnje 
nadaljujejo s tako uspešnim delom, kot so ga 
razvili v minuli mandatni dobi. Kar zadeva 
mene, pa moram reči. da mi je žal, ker se za
radi prezaposlenosti ne morem aktivneje vklju
čevati v to delo.«

MARJAN SLEVEC, predsednik sindi
kalne organizacije v obratu peskokopi 
podjetja Termit, Domžale:

»Naloge sindikata so jasne. Zato naj jih ob
činsko sindikalno vodstvo le izvaja. Mislim pa, 
da je osnovna naloga tudi naših sindikatov 
krepitev delavskega samoupravljanja v sleher
ni delovni organizaciji naše občine.«

Prof. ANTONIJA SENICA, članica sin
dikalne organizacije prosvetnih delavcev 
v Domžalah:

»Domžalski sindikati bi se morali boriti, da 
bi osebne dohodke prosvetnih delavcev v naši 
občini izenačili z delavci v gospodarstvu in na 
drugih področjih, ki imajo enako izobrazbo.«

MARIJA PODMILSAK, članica sindi
kalne organizacije Združene kemične in
dustrije Domžale:

»Družbena prehrana, otroško varstvo, nelik
vidnost — to so problemi, s katerimi se mora 
nujno spoprijeti tudi sindikat v naši občim. 
Zlaslti družbena prehrana ie v naši občini pe
reč problem. Spričo tega. da se i e mnogo de
lavcev priselilo v Domžale, in spričo, tega, da 
je vse več mat^'** zaposlenih, bi moral sindik 
nekaj ukreniti. Z zgraditvijo sodobnega ob-- 
bi končno '•? uredili družbeno prehrano v naši 
občini.«

IVAN MIHELČIČ, predsednik sindikal
ne organizacije podjetja TOSAMA:

»V času uresničevanja XV. ustavneaa 
amandmaja, ki nalaga delovnim organizaciiam. 
da prevrednotijo svojo samoupravno zakrr 
ja, bi bilo prav, da bi domžalski sindikati bedeli 
nad izvajanjem sprememb, da se kje ne bi zsot 
dalo kaj nepravilnega.«

FRANC MARN, predsednik sindikalne 
organizacije trgovskega podjetja Napredek, 
Domžale:

»Ne bi mogel odgovoriti, kaj naj sindikat 
dela v občinskem merilu, lahko pa povem, da 
je naloga na&e sindikalne organizacije .v nasled
njem letu v tem, da utrdimo naše delo in da 
poglobimo samoupravne odnose. Občutek imam. 
da zaradi premajhne obveščenosti članov kolek
tiva — mimogrede povedano, le-ti so raztreseni 
po vsej občini — samoupravljanje v naš»m pod
jetju ni tako učinkovito, kot bi lahko bilo.«

LADO KOROŠEC, predsednik sindikal
ne organizacije Papirnice Količevo:

»Predvsem mora občni zbor dbmžal 
sindikatov izvoliti dobrega in delavnega pred
sednika; vsaj takega kot je bil dosedanji, tov. 
Deisinger. Ce bomo našli dobrega predsednika, 
sem prepričan, da bodo domžalski sindikata že 
v marsičem uspeli. V prihodnje bi se m 
tudi domžalski sindikati bolj ukvarjati tudi z 
mladino, ki zdaj marsikje kaže precejšnjo ne
zainteresiranost za družbeno dogajanje.«

FRANC ŠENK, član sindikalne organi
zacije Dom počitka Mengeš:

»Oprostite, če bom malo pokritiziral. Člani 
občinskega sindikalnega sveta v Domžalah bi 
morali v prihodnje malo pogosteje obiskovati 
tudi manjše sindikalne organizacije. Tudi v teh 
manjših organizacijah imamo težave, pa bi bila 
pomoč občinskega sindikalnega vodstva še kako 
potrebna.«

STANE MUŠIC, predsednik sindikalne 
organizacije podjetja Trak, Mengeš:

»Menim, da je glavni problem, ki bi ga mo
rali pomagati'razreševati tudi: domžalski 'tr
kati, zdajšnja nelikvidnost gospodarstva. Razen 
tega bi v prihodnje želel tesnejšo povezavo med 
občinskim sindikalnim vodstvom in našo sindi
kalno organizacijo.«

ŠTEFAN PODGORŠEK, predsednik sin
dikalne organizacije Melodija, Mengeš:

»Menim, da so osebni dohodki glavni kamen 
spotika Tumi • ie mogoče,
da delavci z enakimi kvalifikacijami in z ena
ko prizadevnostjo v neki tovarni prejemajo več 
kot dobre osebne dohodke, v drugi pa tako niz. 
ke, da se z njimi le stežka preživljajo. Nimam 
nič proti visokim osebnim d oh od ko in tistih, ki 
jih s svoio tudi zaslužijoč Toda

! sindikalna organizacija bo morala nekaj ukre
niti, da se enako prizadevni delavci izenačijo 
glede višine osebnih dohodkov.«
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Iz naše družbe

■ aša družba se ne trga z veliko muko le iz zaostlosti, 
/V gospodarske komodnosti in primitivizma, ampak tudi 

' od besed. V zadnjih letih smo načelno pot »od besed 
do dejanj« že ničkolikokrat prekrižarili, kljub temu pa v 
časopisih Še vedno prebiramo uvodnike z mobilizacijskimi 
naslovi: »Dovolj je bilo besed!«, »V akcijo!«, »Delovni člo
vek pričakuje dejanja!«, »Odločiti se je treba za delo!« itd. 
Ko prebiramo prispevke s takšnimi ali podobnimi naslovi, 
se v nas nehote razrašča in utrjuje prepričanje, da le drug 
drugega dan za dnem priganjamo k delu, nihče pa ne dela. 
AH to T€S?

Ce bi bilo to res, bi naša družba že zdavnaj razpadla. 
Ze Marx je rekel, da bi človeška skupnost, ki bi prenehala 
delati le za nekaj dni... Naše gospodarsko in družbeno živ
ljenje torej, hvala bogu, le ni sestavljeno iz dolge rešte 
slovenskih besed in tujk, ampak iz samih majhnih in velikih 
dejanj, to je gospodarskih, političnih, moralnih, sodnih, 
oblastnih itd. ukrepov in odločitev.

Zakaj pa se kljub temu medsebojno priganjamo s pozivi 
»Je dejanjem!«, in si po nepotrebnem grenimo življenje —

KAKO JE DOLGA, 
DOLGA POT...

te je življenje zbirka dejanj, ne besed. Zakaj organizirano 
ustvarjamo mučen občutek, da smo kar naprej pred nalo
gami, pred delom?

O tem vprašanju je mogoče razpravljati na dolgo in 
iirbko (kar bi morala biti naloga sociologov, psihologov, 
politikov, oblikovalcev javnega mnenja); v tem sestavku se 
bom zaustavil le na enem izmed možnih odgovorov. Glasi 
se: zato, ker ne ugotavljamo sproti, koliko prejšnjih zamisli 
in sklepov nam je uspelo uresničiti in katerih še ne (nakar 
šele naj bi se odločili za nove) in ne nazadnje tudi zato, 
ker se je v naši družbi še vedno mogoče izogniti izvrševanju 
demokratično sprejetih sklepov; še več, mogoče jih je tudi 
javno kritizirati. Nič čudnega torej, če se ob neopredeljeni 
odgovornosti za uresničitev sklepov, sprejetih po demokrat
skem postopku (in posledicah, ki jih rodi takšna^ neodgo
vornost) v naši družbi tako vztrajno obnavlja občutek ne
moči in neučinkovitosti demokratičnega dogovarjanja ter 
prepričanja, da smo večno na začetku dela.

A vzrok za to razmišljanje? Na sestankih organizacij 
ZK, kjer teče zdaj beseda o nalogah komunistov po 8. seji 
CK ZKS in 5. seji predsedstva ZKJ (v sedanjih resnih go
spodarskih časih) je mogoče tudi slišati, da sklepi ne odra
žajo »dejanskega stanja stvari«, da akcijska enotnost vodstva 
ZKS na 8. seji »ni bila dosežena« itd. Nekaj ljudi takšnemu 
modrovanju tudi nadvse pridno kima. K sreči — le nekaj! 
Če bi namreč zdaj vsi povprek začeli kimati takšnim in 
drugim dvomom ob nujnem političnem posegu vodstev ZKS 
in ZKJ v naše družbeno življenje, bi tokrat ne bili spet /e 
na začetku akcije za uresničitev sklepov (kakor smo že vec 
let) ampak bi bili priče ADMINISTRATIVNEGA IN OB
LASTNEGA posega v naše gospodarsko in družbeno živ
ljenje. Mar si ga res želimo?

Edina pot, da se takšnemu posegu izognemo, je torej: 
uresničiti demokratično sprejete sklepe za izhod iz gospo
darskih in družbenih težav, ki smo vanje zašli zaradi ne
doslednega uresničevanja reforme, ne pa nasedati ljudem, 
ki se jim še vedno toži po časih državnega vodenja gospo
darstva in prijemu trde roke. VINKO BLATNIK

NA ROB II. REDNI SEJI REPUBLIŠKE SKUPNOSTI OTROŠKEGA VARSTVA:

Utemel jene zahteve
Po jedrnati in zavzeti razpravi ter na podlagi skrbno pripravljenega gradiva so 

udeleženci II. redne seje republiške skupnosti otroškega varstva predlagali za razvo] 
otroškega varstva v prihodnjem letu naslednje: ohraniti bi morali enake prispevne stop
nic, 1,8®/» in 1,6®/» kot v letošnjem letu; celotna sredstva sklada za otroški dodatek 
in za neposredno otroško varstvo bi morali razdeliti v razmerju 75:25; sredstva za ne
posredno otroško varstvo si bodo razdelile republiška in temeljne izobrazeva rie skup
nosti otroškega varstva v enakem razmerju kot letos, to je 20:80; premoženjski cenzus 
za uveljavitev pravice do otroškega dodatka naj velja v višini 640 N-din m otroški 
dodatek za prvega otroka v višini 60 N-din, za drugega in vsakega nadaljnjega pa v

Premestitev
Premestitev delavca na drugo delovno mesto je povzro

čala v delovnih organizacijah dolgo časa precejšnje težave. 
Do predzadnje spremembe zakona o delovnih razmerjih, 
junija lani, je bilo praktično povsem nemogoče premestiti 
delavca z enega delovnega mesta na drugo. Zakon je namreč 
določal, da mora drugo delovno mesto ustrezati ne samo 
delavčevim strokovnim, temveč tudi »drugim delovnim spo
sobnostim«. Kaj pa so to »druge delovne sposobnosti« zakon 
ni določal, praksa pa tega tudi ni razjasnila. Tako se je 
delavec, ki bi ga bilo treba premestiti, lahko skoraj vedno 
uspešno skliceval na to, da drugo delovno mesto sicer 
Ustreza njegovim strokovnim sposobnostim, ne pa delovnim. 
Premestitev je bila možna samo na posreden način; delavcu 
je bilo treba dokazati nesposobnost na delovnem mestu, na 
podlagi tega se mu je potem ponudilo drugo delovno mesto, 
ki ga je moral sprejeti. ..............

Sprememba zakona o delovnih razmerjih junija lani je 
misteriozne »druge delovne sposobnosti« odpravila. Zakon 
je določil, da je delavca možno tudi 'proti njegovi volji pre
mestiti na drugo delovno mesrc, če to aovo delovno mesto 
ustreza njegovi strokovni izobrazbi.

Poslednja sprememba zakona o delovnih razmerjih maja 
letos pa je institut premestitve delavca prepustila v celoti 
samoupravni ureditvi same delovne organizacije. Delovna 
organizacija mora gledati le na to, da drugo delovno mesto 
ustreza stopnji delavčeve strokovne usposobljenosti za posa
mezen poklic, oziroma smer. V vsem ostalem mora biti in
stitut premestitve obdelan v celbti v pravilniku o delovnih 
razmerjih in je delovna organizacija dolžna, da določi po
goje in postopek za premestitev delavcev sama.

Novela zakona je odpravila tudi nejasnost glede samega 
pojma delovnega mesta. Drugi odstavek 4. člena zakona 
namreč določa (to je opisna definicija), kaj se smatra za 
delovno mesto. Delovno mesto v smislu zakona je »stalna 
vsebina dela enega ali več delavcev določene strokovne 
izobrazbe, delovne izkušenosti in drugih delovnih sposob
nosti«. Omenjena zakonska razlaga pojma delovnega, mesta 
bo delovnim organizacijam v praksi precej olajšala institut 
premestitve. Pred spremembo se je namreč smatralo, da je 
delovno mesto tudi krajevna kategorija in da zato ni mogoče 
premestiti delavca iz enega kraja v drugega, čeprav bi tam 
opravljal popolnoma isto delo. Takšno je bilo tudi stališče 
sodne prakse- v delovnih sporih. Novela je tudi to nejasnost 
odpravila; pri delovnem mestu je bistvena vsebina dela, ne 
pa kraj, kjer se to delo opravlja.

Premestitev delavca torej po najnovejših predpisih prav
no ni več problematična. Vendar je to .samo pravna plat 
problema; delavec se namreč največkrat upira premestitvi 
zato, ker bi imel na novem delovnem mestu slabše prejemke. 
Tega zakon sploh ne rešuje. Zakon upošteva kot edino me
rilo enako stopnjo strokovne izobrazbe, ki se zahteva za 
drugo delovno mesto. Ta zakonski pogoj mora delovna orga
nizacija spoštovati, ekonomska plat pa Z|a. zakonodajalca ni
bistvena-b ^ lahko delovne organizacije ekonomski
kriterij pri premestitvi same upoštevajo v _ pravilniku o 
delovnih razmerjih. Zakonodajalec je namreč dopustil, da 
vse ostale pogoje premestitve delovna organizacija določa 
povsem samostojno. Zato lahko delovna organizacija tudi 
določi v svojem splošnem aktu na primer, da delavec na 
drugem delovnem mestu ne sme biti slabše plačan kot na
prejšnjem. .. ...

Mislim, da bi morale delovne organizacije v svojih 
»plašnih aktih upoštevati tudi ekonomski kriterij pri pre
mestitvi delavca.

Končno naj omenim še to, da zakon nudi tudi pravno 
varstvo delavcu, če misli, da je bila s premestitvijo kršena 
njegova pravica. Ce sodišče ugotovi, da premestitev ni bila 
v skladu z določili splošnega akta, ali da je bila šikanozna, 
jo lahko razveljavi. Zakonodajalec je s to določbo hotel 
preprečiti, da sedanjih sprostitev pri tem institutu delovne 
organizacije ne bi uporabljale v škodo delavca.

ANTON PODGORŠEK

višini 80 N-din.
Dosedanji razvoj otroškega 

varstva še zdaleč ne dohaja 
niti potreb po različnih oblikah 
organiziranega varstva otrok 
niti ne izpolnjuje programira
nega razvoja, ki smo ga zasno
vali, ne prebogato, ob sprejet
ju zakona o skupnostih otroš
kega varstva in financiranju 
oblik otroškega varstva pred 
dvema letoma. Se tako zavze
to reševanje teh vprašanj, je še 
vedno le krpanje bornega na
sledstva minulih dveh desetle
tij. To so ugotovitve razprav
ljavcev na seji in ugotovitve 
številnih udeležencev sestan
ka, ki so v odmoru drug dru
gemu pripovedovali neštete 
težave v svojih občinah, kjer 
zaposleni starši dobesedno ob
legajo prenapolnjene vrtce.

Vkljub izdatnejši finančni 
osnovi, je sredstev za nove 
zmogljivosti. varstvenih usta
nov še vedno premalo. Po po
datkih Zavoda za statistiko sta 
bila letos aprila vključena v 
organizirano varstvo skupno 
20.502 otroka, kar ni niti polo
vica števila, ki ga vsebuje pro
gram do 1970. leta.

Te podatke si velja zapom
niti in se ob njih zamisliti. To 
so konkretne pobude za še več
jo družbeno skrb družinam z 

. otroki, ki jih naslavlja javnost 
vsem najodgovorejšim dejav
nikom v republiki in občinah, 
da bodo bolj kot doslej prisluh
nili delavcem, ki se neposredno 
ukvarjajo z varstvom otrok in 
se zavzemajo za širjenje mre
že varstvenih ustanov, pri tem 
pa pravzaprav posredujejo le 
mnenje, želje in tudi zahteve 
zaposlenih staršev, naj vendar
le družbena skupnost pomaga 
odstranjevati prepreke za lep
še družinsko življenje in pro-

Glede presežka sredstev nad 
načrtovanimi dohodki repno" 
liškega sklada za otroški doda
tek in otroško varstvo v letu 
1969 pa so na drugi redni seji 
republiške skupnosti otroškega 
varstva soglasno sklenili, da j® 
potrebno ta sredstva naložiti na 
poseben račun pri SDK. Up^- 
rabili bi jih za potrebe otroš
kega varstva v dotiranih obči
nah. I. VRHOVCAK

duktivnejše delo v tovarni.
Druga vzporedna ugotovitev 

razpravljavcev pa je bila, da 
je potrebno družinam z nizki
mi osebnimi dohodki izdatneje 
materialno pomagati pri vzreji 
otrok. Nekateri podatki sicer 
kažejo, da otroški dodatek ni 
več Uiko pomemben vir v 
družinskem proračunu, zaradi 
naraščanja osebnih dohodkov, 
je pa vendarle resnica, da je' 
na Slovenskem še precej dru
žin s skromnimi osebnimi do
hodki, kjer pomeni otroški do
datek nepogrešljivo; finančno 
pomoč. Še več, takim druži
nam, ki se s skromnimi dohod
ki težko preživljajo, je potrebno 
v prihodnje še izdatneje 'po
magati.

To je le nekaj skromnih pov-. 
zetkov iz bilance dosedanjih 
skrbi za otroško varstvo. Na 
podlagi teh in še mnogih dru
gih ugotovitev, so udeležehci 
sestanka podprli predloge re
publiškega sekretariata za 
zdravstvo o politiki za razvoj 
otroškega varstva v prihod
njem letu.

V letu 1970 bi morali nada
ljevati z uresničevanjem za
črtane politike družbene skrbi 
za uspešen razvoj otrok in po
moči družinam, posebno tis: 
tim, z več otroki. Zato bi mo
rali prispevek za otroški doda
tek in neposredno otroško var
stvo v prihodnjem letu zbra
ti vsaj z enako prispevno stop
njo kot letos, tako zbrana sred
stva pa še obogatiti z drugimi 
viri, kot so samoprispevki, pri
spevki delovnih organizacij 
itd. Izračuni kažejo, da bi po 
tej poti predvidoma zbrali 
prihodnje leto skupno 236 mili
jonov 822.000 novih dinarjev. 
Dosedanje izkušnje pa silijo v

drugačno delitev sredstev med 
otroškim dodatkom ih nepo
srednim otroškim varstvom. 
Zato naj bi v letu 1970 dobilo 
neposredno otroško varstvo za 
5 % več sredstev kot letosi 

S tako zbranimi sredstvi iz 
prispevkov za otroško varstvo bi 
lahko v letu 1970 zagotovili 
naslednje:

9 valorizacijo cenzusa in vi
šino otroškega dodatka. Cenzus 
za uveljavitev pravice do otroš
kega dodatka naj bi v prihod
njem letu znašal 640 dinarjev, 
skladno s povečanjem osebnih 
dohodkov, s čimer ne bi krči
li sedanjega števila upravičen
cev in bi zato po nekaterih 
izračunih dobivalo otroški doda
tek prihodnje leto 219.000 
otrok. Višino dodatka bi zvišali 
za prvega na 60 dinarjev, za 
drugega in vsakega naslednjega 
pa na 80 dinarjev. Izdatke zate 
potrebe bi sklad kril iz svojih 
rednih dohodkov v letu 1970 in 
iz presežka načrtovanih dohod
kov nad izdatki v letu 1969.

© S sredstvi iz prispevne 
stošnje in drugimi viri bi lahko 
v letu 1970 zgradili novih 
zmogljivosti za dnevno varstvo 
za 3—4.000 predšolskih in šol
skih otrok. Do konca letošnjega 
Selim 'bomo pridobili približno 
2.000 novih mest v varstvenih 
ustanovah. Tako bi se neko
liko nagnili čez polovico 
zmogljivosti, ki jih predvide
va program do 1970, leta.

Del zbranih sredstev pa bi 
morali v prihodnjem letu na
meniti za subvencioniranje 
oskrbnih stroškov v varstvenih 
ustanovah tistim družinam, ki 
zaradi jiizkih osebnih dohod
kov ne zmorejo polne cene in 
zato ne vključujejo svojih 
otrok v organizirano varstvo.

I

I
Na 10 cicero

e GROSUPLJE
pregled kadrovskega sestava ^ 

poslenih, Štipendiranja in zaposi<£ 
vanj a pripravnikov, ki ga je PJ’ 
karal, da je od J9 podjetij v gr®] 
snpeljski občini kar 12 takih, . 
nimajo niti enega zaposlenega z 
soko izobrazbo. Devet podjetij 1® 
občini takih, kjer nima od zap" 
slenih nihče niti višje Izobrazb 
Ob tej priložnosti so ugotovili, “ 
nekatera podjetja vlagajo vse n* 
pore, da bi pridobila člmvečje 
vilo strokovnjakov. Med te sodi t 
di SGP Grosuplje, kjer skrbijo * 
potrebne kadre. Samo v 4 letih » 
je število zaposlenih z visoko » 
obrazbo povečalo od 5 na 13. v 
večali so tudi število zaposlen' 
z ostalimi šolskimi izobrazbami.^

y. R.

• RADLJE 
OB DRAVI

Delavci gradbenega podjetij 
Rad"- so pred nedavnim bobri, 
z gradnjo 20-stanovanjskega stolp.
ča v središču tega obdravskega rn
steea. Dela pri gradnji so velja 
okrog 1,400.000 dinarjev, stanov« 
nja pa bodo odkupila nekatera r 
deljska podjetja za svoje sodeta
ce. V. R*

• OJSTRICA NAD 
DRAVOGRADOM

Ob dnevu republike bodo v 
gorski vasici odprli novo šolsko P 
slopje, ki so ga zgradili natnes ^ 
dotrajane stare šole, ki je 
precej kritičnem položaju. Grad 
poslopja je veljala okrog 850* 
dinarjev, denar pa so prispev* 
občinska skupščina Dravograd, 
lovne organizacije, občani,. 
pa so tudi kredit republiške * 
obraževalne skupnosti. V nov® 
poslopju sta dve učilnici, stanovft 
nje za učitelja ter šolska kuh^l 

V. R®

MNENJA IN STALIŠČA

Kolegialni izvršilni organi v zdravstvu
Novost, ki jo prinaša XV. ustavni amandma, je tudi določilo 

o uvedbi kolegijskih, oziroma kot pravi slovenski XIII. ustavni 
amandma kolegialnih izvršilnih organov. Ta novi pravni institut 
pa je še zelo neraziskan, saj ga delovne organizacije v svojo 
samoupravno shemo šele uvajajo. Navadno ostanemo pri ugoto
vitvi. da vsaka delovna organizacija, glede na svoje potrebe, 
izoblikuje kolegijske izvršilne organe, ne govorimo pa, kako 
naj jih izoblikuje, kakšne možnosti ima ter katere naloge naj 
opravlja. Zato bomo skušali odgovoriti, kako bi najbolje obrav
navali ta vprašanja na področju zdravstva, saj ima vsaka 
dejavnost svoje skupne značilnosti, ki jih lahko upoštevamo 
tudi pri obravnavanju kolegijskih izvršilnih organov. Obenem 
pa bi opozorili na različne pojave, ki jih v zadnjem času opaža
mo ob uveljavljanju kolegijskih izvršilnih organov. Na osnovi 
nakazanih rešitev pa bi zdravstveni zavodi lahko poiskali svojo 
rešitev tega problema.

Delovne organizacije, med katere spadajo tudi zdravstveni 
zavodi, so dolžni, da najkasneje do konca leta urede v svojih 
statutih in ostalih splošnih aktih nove oblike samoupravljanja, 
ki jih določa XV. ustavni amandma.

Kot vemo, so zakonska določila zelo skopa, saj glede novega 
pojma kolegijskega izvršilnega organa določajo samo procesual- 
na vprašanja, kot to, da je treba v statutu določiti, kako se 
volijo in odpoklicu jejo člani kolegijskega izvršilnega organa ter 
za kateri čas se volijo ti organi. Ničesar pa ni rečeno o vsebini 
dela, delovnem področju ter ostalih vprašanjih, ki so bistvenega 
pomena za ta novi pojem samouprave pri nas.

Glede članstva v kolegijskem izvršilnem organu so še razvile 
najrazličnejše teorije, ki po svoje tolmačijo članstvo v kolegij 
skem izvršilnem organu, npr. tako, da so po svojem položaju 
v kolegijskem izvršilnem organu zastopana določena delovna 
mesta: računovodja, šefi oddelkov.

Tak način sestavljanja kolegijskega izvršilnega organa pa 
ni v skladu z določili zakona, saj je potrebno člane kolegijskih 
izvršilnih organov Izvoliti. To pa pomeni, da imajo pravico do 
članstva v kolegijskem izvršilnem organu vsi delavci zavoda. 
Torej nikakor ne moremo omejiti aktivne volilne pravice delav
cev zavoda do članstva v kolegijskem izvršilnem organu. Ven
dar pa bo potrebno glede na naloge, ki jih bo opravljal kolegijski 
izvršilni organ, predlagati za kandidate v ta organ delavce 
zavoda ki bodo tudi po svojih strokovnih sposobnostih lahko 
odločali o vprašnjih, ki jih bo obravnaval kolegijski izvršilni 
organ. To pa je stvar volilne politike, ki jo mora voditi vsak 
zavod, če želi, da bodo ti organi zasedeni po najbolj poklicanih 
članih delovne skupnosti.

Takšno stališče je toliko bolj utemeljeno, ker naj bi ta organ 
izvrševal specializirane samoupravne izvršilne funkcije, v dolo
čenih vprašanjih pa tudi dokončno odločal. Glede tega pa bi 
bilo potrebno delovno področje kolegijskih izvršilnih organov 
razdeliti na več specializiranih organov, ki bi vsak na svojem 
področju izvrševal zadeve, ki jih v njegovo pristojnost določa 
statut. Na katera delovna področja oziroma koliko kolegialnih 
izvršilnih organov bomo imeli, bo odločala predvsem potreba po 
takšni1 delitvi v zdravstvenem zavodu. Ta pa bo različna glede 
na velikost, lokacijo, delovno področje zavoda in glede na osta
le objektivne ter subjektivne momente. Ravno zaradi tega je 
zelo težko govoriti o konkretnem številu in razdelitvi delovnih 
oz. samoupravnih področjih kolektivnih izvršilnih organov.

Kljub temu pa obstajajo skupne značilnosti za posamezna p ' 
dročja kot n. pr. v zdravstvu, ki lahko sluzijo, da se izoolikuj 
skupno stališče, okoli katerega lahko posamezni zdravstveni za
vodi izoblikujejo svoje rešitve.

KAKO BODO IMENOVALI IN KOLIKO NAJ BO 
KOLEGIJSKIH IZVRŠILNIH ORGANOV

Zakon o prenehanju veljavnosti določb zveznih zakonov, S 
katerimi so urejena Vprašanja, na katera se nanaša ustavni 
amandma XV., govori le o kolegijskem izvršilnem organu m i® 
opisno obravnava ime tega organa. Zdravstveni zavod pa s sta
tutom določi konkretno ime temu organu. Že sedaj najdemo v 
praksi najrazličnejša imena: kolegij, poslovni odbor itd. ]] 
zdravstvenih zavodih se je v zadnjem času na raznih posvetu 
izoblikovalo stališče, naj bo ime kolegijskemu izvršilnemu or
ganu odbor. Tako bi lahko imeli v zdravstvu: odbor za delovna 
razmerja, odbor za finančno-ekonomske in splošne zadeve, od
bor za stanovanjska vprašanja, odbor za izrekanje ukrepov zo
per kršilce delovne dolžnosti itd. Takšna rešitev bj predvsen 
ustrezdla srednje velikemu zdravstvenemu zavodu, večji zavoo 
pa bodo verjetno izoblikovali še druge kolegijske izvršilne oi 
gane. Obstojk tudi možnost, da manjši zdravstveni zavodi nima] 
jo kolegijskih izvršilnih organov. V tem primeru bi vso tuns. 
cijo upravljanja prevzel svet zavoda. A. ZALAR

PRIHODNJIČ:
Kaj naj obsega delovno področje posameznih kolegijskih iz' 

vršilnih organov?

pohištvo
•»'tv •• / ® •<'« /. •• : -.t' *' ..m oprema, 
za vaš dom

• .'"V"

r
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Iz naše družbe

POGOVOR Z UPRAVLJAVCI

VSE PO NAČRTU...
V gospodarskih organizaci

jah v zadnjem času pogosto 
tožijo nad mnogimi, skorajda 
nepremagljivimi težavami, ki 
zmanjšujejo poslovno sposob
nost, manjšajo dohodek in pri
tiskajo na delavčev žep in nje
govo razpoloženje. Večkrat smo 
v dvomih ali so take razmere 
znamenje za sedanjo stopnjo 
našega razvoja, tako namreč 
Pogosto izzvenijo 'sobesedniko
ve utemeljitve, in si kolektiv 
sam ne more pomagati iz te
žav, ali pa nemara najodgo
vornejši delavci v podjetju ne 
znajo poiskati poti, ki bi pe
ljala kolektiv iz nastalih težav 
v poslovno trdnost in vlivala 
delavcem zaupanje v vso ve- 
Ufino njihovega dela.

Tak uvod se mi je zdelo 
vredno zapisati, preden povza- 
niem razgovor z Ladislavom 
Bajda, vodjo operativne služ
be in predsednikom osnovne 
organizacije sindikata v tovar
ni usnjarskih in čevljarskih 
strojev »Kostroj- v Slovenskih 
Konjicah. Najinega pogovora 
namreč nisva »gradila*1 na te
žavah, ampak na ukrepih, ki 
jih že uresničujejo, in na pro
izvodnih in poslovnih načrtih, 
ki segajo za več let naprej.

»Uvajamo novo organizaci
jo. Zanjo je med drugim zna
čilen prehod iz obračunskih 
kalkulacij na planske cene. 
Tem nalogam prilagajamo or
ganizacijo vseh služb in pro
izvodnih zmogljivosti., Z novo 
organizacijo bomo boljše 
nsmerjali proizvodnjo, izra
bili delovne naprave, delovni

čas, izpolnjevali dogovorjene 
roke, skratka ničesar ne bomo 
delali po naključju, ampak na
črtno«

Vzporedno z novo organi
zacijo so v »Kostroju« spre
menili tudi sistem nagrajeva
nja.

»Pred dvema mesecema 
smo zvišali osebne dohodke 
za 7 %, minuli mesec pa v 
povprečju še za 15 %, deloma 
že na račun nove organizacije, 
v glavnem pa po zaslugi večje 
produktivnosti in prizadevno
sti kolektiva. Najnižji osebni 
dohodki v podjetju znašajo 640 
novih dinarjev, najvišji pa 
2440, Ni rečeno, da dobi naj
višji izplačani osebni dohodek 
'direktor. Naše nagrajevanje 
temelji na proizvodni in po
slovni uspešnosti,«

V zadnjih letih so v »Ko
stroju« obogatili kadrovsko 
strukturo, Med 250-članskim 
kolektivom, ki je prav gotovo 
med najmlajšimi pri nas, saj 
šteje povprečna starost komaj 
27 let, je več sodelavcev s fa
kultetno, višješolsko in zelo 
veliko s srednješolsko izobraz
bo, Mnogi zaposleni delavci se 
šolajo izredno, za strokovno 
usposabljanje delavcev V ne
posredni proizvodnji pa so 
uvedli celo lastpo šolo, da bi 
si tako zagotovili zadostno šte
vilo kvalificiranih proizvajal
cev, zlasti strugarjev.

S čim se ukvarjajo?
»Izdelujemo usnjarske in 

čevljarske stroje, rezervne dele 
za te stroje in opravljamo ne

katere druge usluge. Naročil 
imamo dovolj. Veliko izvaža
mo. Na primer na Poljsko smo 
letos izvozili za 6 milijonov no
vih dinarjev strojev, postavili 
smo kompletno tovarno v Su
danu, Alžiru, izvažamo v Tur

čijo, na Kubo, v Pakistan, In
dijo itd.«

In cene na zunanjem trgu?
»V redu. Naš dohodek nam 

zaenkrat dovoljuje delitev med 
sklade in osebne dohodke 
22 :78, s tem, da smo letos 
odplačali zadnji obrok poso
jila za tovarno, ki smo jo zgra
dili leta 1963. Tedaj nas je 
veljala investicija v zidove^ in 
deloma nove stroje približno 
400 milijonov starih dinarjev. 
To niso mačje solze za naš 
majhen kolektiv«

Kako naprej?

»Zmanjšali bomo proizvod
ni program. Specializirali se 
bomo le na izdelavo strojev, 
ki prinašajo večji dohodek in 
še na nekatere proizvode, da 
nas ne bi nekega dne, zaradi 
tržnih muh, zadušila ozka spe
cializacija. Navezujemo koope
rantske stike z nekaterimi ino
zemskimi tovarnami, med dru
gim v Avstriji in Zahodni 
Nemčiji. V Urachu, v Zahodni 
Nemčiji, je prav zdaj 12 naših 
delavcev na specializaciji za 
novo proizvodnjo. V sodelova
nju s to firmo bomo izdelovali 
avto dvigala.« 4

V pisarni, kjer besedujeva 
s tovarišem Bajdo, visi na steni 
nova shema organov samo
upravljanja. Kako so si zasno
vali novo samoupravno organi
zacijo?

»Upravni odbor sta nado
mestila z večjimi izvršilnimi 
pristojnostmi odbor za splošna 
vprašanja in odbor za ekonom
sko komercialno tehnična 
vprašanja. Mimo teh dveh 
organov samoupravljanja pa 
bodo opravljale nekatere po
sebne naloge komisije. Delitev 
dela in pristojnosti med izvr
šilnimi organi bo tako razbre
menila delavski svet. Ta bi se 
poslej bolj redko sestajal, 
predvsem tedaj, ko bi spreje
mal poslovne in proizvodne 
načrte za naslednje obdobje in 
ugotavljal ter ocenjeval uspehe 
za pretečeno obdobje. Izvršil
ne organe volimo iz vrst vo
dilnih delavcev in neposrednih 
proizvajalcev. Prepričani smo, 
da bomo s tako organizacijo 
v samoupravljanju uveljavili 
bolj elastično in učinkovito 
samoupravo,«

I. VRHOVCAK

KEBE, DIREKTOR ZAVODA ZA ZAPOSLOVANJE NOVO MESTO:

»Ljudje so vse bolj izbirčni«
, psnovna ugotovitev, ki smo 
UL izluščili iz razgovora z Lud- 
»ikom Kebetom, direktorjem 
”,0vomeškega Zavoda za zapo- 

"’*anje, je, da beležijo v No-Slov,
vetnj. , hiestu v zadnjem času na 
jpdročju zaposlovanja zaželene 
«rGrnike. Tako predstavljajo da- 
‘*6s Za omenjeni zavod v glav- 
‘*eth problem le še mladi neza- 
vosleni ljudje z nedokončano 
^dovno šolo in tisti, ki na ra- 
jUn let, slabega zdravja ali 
opisih podobnih razlogov niso 

sposobni za redno zapo- 
^utev.
. '“Danes si na moč prizadeva- 
tos’ k' imeli Kar najbolj

cdo evidenco ljudi, ki nimajo 
Poslitve in da bi sproti raz" 

jvjagali z vsemi podatki o pro- 
delovnih mestih. Kot je 

^®do, se na vseh zavodih za 
Poslovanje v Sloveniji trudi- 

3oh bi čimprej uredili so-
eev6 ."^dbne kartone delav- 
PfJ*’ Ki bodo vsebovali prav vse 
jj^jjdtke, to je od izobrazbe do 
(^.Posameznikov. Računamo, 

1)0 ta kartoteka z začetkom

prihodnjega leta kolikor toliko 
stekla ...« nam je povedal Lu
dvik Kebe, direktor Zavoda za 
zaposlovanje Novo mesto. ,

Kot povsod v Sloveniji ima
jo tudi na Dolenjskem težave 
s tem, da želijo delati ljudje 
izključno v neposredni bližini 
kraja, kjer prebivajo. Se poseb
no »negibljive« so ženske, zato 
je zanje tudi teže najti zaposli
tev. Tako ima Zavod za zapo
slovanje v Novem mestu danes 
na spisku blizu 850 žena, ki 
iščejo zaposlitev, vendar, kot 
smo dejali, samo tam, kjer so 
doma.

»Poleg vprašanja »negiblji- 
vosti« ljudi naletimo pri našem 
delu tudi na druge težave. Ena 
izmed vse bolj pogostih je na 
primer ta, da želijo dobiti po
samezniki zaposlitev v čisto do
ločeni delovni organizaciji...« 
je pripovedoval Ludvik Kebe. 
»Medtem ko na primer vsi sili
jo v dve, tri tovarne, ki jim 
trenutno dobro gre in imajo 
tam zaposleni razmeroma visoke 
osebne dohdke. pa za zaposlitev

Ob zaključku 
redakcije

- Ena od stalnih oblik 
neia republiškega odbora 
“lndikata delavcev druž- 
"enih dejavnosti so konfe- 
®nce predsednikov občin- 
kih }n medobčinskih odbo- 

tega sindikata, na kate- 
*n izmenjujejo stališča, 

^nenja in se dogovarjajo 
a koordinirane akcije. Ta- 
a konferenca je bila tudi 

•ninulo sredo. Na njej so se 
Pomenili o nalogah občin- 
st» ’n niedobčinskih vod- 

v zvezi s programom 
, fnbliškega odbora za se- 
o .1.960-t» in se dogovorili 
rt^Kcfjah glede financiranja 
jga*nenih dejavnosti v letu

»j.Eo uvodni razpravi taj
al.«-.®® sindikata delavceva-,," sinuiKata aeiavcev 
ka £ ,nih dejavnosti Slav- 
j- Ulčarja o prihodnjih na- 

®e je razvila razpra- 
nr’ki Je dala tudi konkret- 
a Zaključke. Prisotni so se 
gorili, da bodo najpo- 
obči .v enem mesecu vsa 
Vod«,1* a in medobčinska 
drusu sindikata delavcev 
lela beJlih dejavnosti spre- 
svowr"kretne Pr°Srame 
tanila4 flela* z njimi sez- 
žacii« «v*e osnovne organi- Je ln.se zavzela za to,

da bodo take konkretne 
programe aktivnosti za nas
lednje leto še letos sprejele 
vse osnovne sindikalne or
ganizacije,

Posebej so se na konfe
renci dogovorili tudi o na
činu organizacije javne raz
prave o osnutkih zakopov o 
zdravstvu in zdravstvenem 
zavarovanju ter o organiza
ciji javne razprave o osnu
tku zakona o kulturnih 
skupnostih in o financira
nju kulturnih dejavnosti v 
SR Sloveniji.

Naslednja, nič manj po
membna tema, za katere 
razpravo je podal uvodne 
misli predsednik RO sindi
kata dclaveev družbenih 
dejavnosti VINKO KASTE
LIC, je bil dogovor o akci
jah glede financiranja dru
žbenih dejavnosti v letu 
1970. Razprava ob projekci
ji ekonomske politike in 
plačilu dela družbenih de
javnosti za leto 1930 je bila 
posebno živahna. Udeležen
ci so na konferenci zlasti 
opozarjali na zaostajanja 
materialnega položaja zdra
vstva. Dogovorili so se, da 
bodo skupaj z drugimi od
govornimi dejavniki v obči
nah organizirali kar najbolj 
dokumentirane razprave o 
plačevanju dela družbenih 
dejavnosti in da bodo po
spešili svoja prizadevanja 
za sklenitev ustreznih druž
benih dogovorov.

v drugih delovnih organizacijah 
ni pravega interesa. Skratka, 
ljudje so vse bolj izbirčni...«

Medtem ko še danes sklepa
jo nekatere delovne organizacije 
delovna razmerja s posamezniki 
kar »na svojo roko« in mimo 
zavoda za zaposlovanje, je teh 
pojavov iz teta v leto manj. V 
novomeškem zavodu za zapo
slovanje so nam namreč pove
dali, da -je sodelovanje z delov
nimi organizacijami pa-tem po
dročju vedno uspešnejše.

!■■■

[
■

. 2'Od vsepovsod

© VELENJE
t

Člani medobčinskega odbora S 
sindikata delavcev družbenih de- : 
Javnosti Velenje—Mozirje so na ! 
zadnji seji razpravljali o nekaterih S 
vprašanjih s področja izobraževa- • 
nja In zdravstva. Ob obravnavi ■ 
stanja v zdravstvu so se dalj časa • 
zadržali pri reševanju problematl- J 
ke Bolnišnice za pljučne bolezni ; 
Topolšica. Člani odbora so z za- ! 
dovoljstvom ugotovili, da je bil ! 
prav medobčinski odbor sindikata • 
delavcev družbenih dejavnosti Ve- • 
lenje—Mozirje prvi, ki je organizi- ; 
rano pristopil k razreševanju prob- i 
lematike Topolšice. Pripravili so S 
tudi prvo širše posvetovanje o tej S 
problematiki, vendar pa so pozneje j 
reševali to problematiko po več J 
»tirih«, In to neusklajeno. Zdaj * 
ugotavljajo, da Je bilo sprejeto več • 
dogovorov, vendar sklepov potem | 
nihče ne Izvaja, kar je osnovna S 
slabost. Zato bo medobčinski od- S 
bor ponovni pobudnik za sklic raz- ! 
govorov, predvsem pa bo skušal | 
vzbuditi širši interes za reševanje • 
problematike v samem kolektivu ; 

| ! in pa za iskanje takih rešitev, ki : ; S naj zagotovijo Topolšici tudi v pri- S S hodnje kar najbolj ugoden polo- ! 
• žal. j
! Medobčinski odbor sindikata de- • 
■ lavcev družbenih dejavnosti Vele- » 
; nje—Mozirje je obravnaval tudi i 
! predlog, naj bi v novembru pri- 
S pravili v Velenju dan prosvetnih 
i delavcev, združen s priložnostnim • 
S kulturnim programom te*\ s pode- j 
S litvtjo nagrad najbolišim prospet- • 
; nim delavcem v občini. Dan pro- « 
; svetnih delavcev naj bi bila v pri- ; 
« hodnje stalna oblika srečanj pro- 
; svetnih delavcev Šaleške doline.

»Kljub temu opažamo, da 
imajo delovne organizacije še 
vedno premalo natančno oziro
ma sploh nimajo izdelanih pro
gramov razvoja na kadrovskem 
področju, kar povzroča težave 
njim samim kot našemu zavo
du. Premalo intenzivno dalje 
proučujemo spremembe prebi
valstva, priliv novih ljudi in 
njihovo strukturo. Skratka, 
znanstveno delamo še vedno 
premalo...« smo slišali na no
vomeškem zavodu za zaposlo
vanje.

Podatki kažejo, da se je v 
letu 1968 zaposlilo v novomeški 
občini skupno 3.205 novih delav
cev. V tem skupnem številu 
močno prevladujejo nekvalifici
rani delavci, ki jih je 2.071. 
Dalje je med novozaposlenimi 
759 kvalificiranih delavcev, 234 
s srednjo strokovno izobrazbo, 
36 z višjo in 105 delavcev z vi
soko izobrazbo. Presenetljivo in 
razveseljujoče je zlasti število 
delavčev z visoko šolsko izo
brazbo, saj daleč presega število 
na novo zaposlenih delavcev z 
najvišjo možno izobrazbo v 
prejšnjih letih. To kaže, da so 
delovne organizacije začele raz
mišljati o tem, da brez visoko 
strokovnega kadra ne bo moč v 
nedogled voditi gospodarstva v 
občini.

Tudi letos so bila odprta na 
območju občine Novo mesto 
številna nova delovna mesta, 
saj se je v prvem polletju šte
vilo vseh zaposlenih v občini 
povečalo za 800 ljudi, ali skup
no za 5 odstotkov v primerjavi 
z letom 1968. V Sloveniji se je 
v istem obdobju povečalo šte
vilo zaposlenih za 2,8 odstotka, 
v Jugoslaviji pa za 3,6 odstotka. 
V skupnem številu zaposlenih v 
letih 1968 in 1969 so prevlado
vali mladi ljudje, ki so končali 
osemletko In najrazličnejše niž
je ter srednje strokovne šole. 
Največ mladih delavcev pa so 
na novo sprejeli v Industriji 
motornih vozil, tovarni zdravil 
Krka, Novoteksu, Labodu In v 
Novolesu. A. U.

DOPISNIKI POROČAJO
VELENJE

Nova stanovanja za rudarje
IGP Vegrad iz Velenja gradi za Rudnik lignita Velenje 3 10-stane- 
jske stolpiče. Stanovanja bodo vseljiva že čez nekaj tednov. Tem

36 novim stanovanjem se bo prihodnje leto pridružilo še 70 v stolpnicah 
v starem Velenju. V dveh letih bo tako na voljo za potrebe Rudnika 
lignita Velenje 100 novih stanovanj v družbenem sektorju. (vS) 

Na sliki: eden od stolpičev na začetku Etenkove ulice

9 ZASAVJE
Posojilo za modernizacijo železnic

Odziv za vpisovanje posojila za modernizacijo slovenskih in j ne
slovanskih železnic v revirjih ni tolikšen, kot so pričakovali koir 
železniških postaj v Trbovljah, Hrastniku in Zagorju. Doslej so na 
podjetja in delovni Ijudjs vpisali samo okrog 500.000 din posojila z 
namene. V Hrastniku sta dala po 50.000 din samo Steklarna in Tovarna 
kemičnih izdelkov, drugi kolektivi pa se še niso odločili za posojilo. 
Zasavski premogovniki so vpisali 60.000 din posojjla, v celoti pa so 
trboveljske delovne organizacije dale za te namene nekaj nad 220.000 
dinarjev. Zelo dobro so se odrezali zagorski občani, ki so doslej vpisali 
že nad 110.000 din posojila. V Trbovljah in Hrastniku Je vpisalo posojilo 
samo pet oziroma šest občanov, v Zagorju pa kar 113 ljudi. Ker akcija 
še ni zaključena, računajo, da bodo v revirjih vpisali še nekaj denarja 
za modernizacijo železnic. -m-

• SLOVENSKE KONJICE
Za štipendije ni zanimanja

Na lesno-industrijskem podjetju »UP* v Slov. Konjicah ugotavljajo, 
da za strokovno Izobraževanje v njihovi stroki med mladino ni dovolj 
zanimanja. Tako so za tekoče izobraževalno leto razpisali precejšnje 
število štipendij za srednje strokovne in poklicne šole lesne stroke ter 
za biotehnično fakulteto, vendar je bil odziv za šolanje in študij v tej 
smeri zelo majhen.

Zato predstavniki podjetja menijo, da bi kazalo že v osnovni šoli 
posvetiti večjo pozornost spoznavanju predelave lesa in vsebini profila 
poklicev za delovna mesta v mizarstvu. Ker je to najpomembnejša go
spodarska panoga na območju občine, ki ima zadostno zaledje surovin 
in tudi svojo dokaj ugodno perspektivo bodočega razvoja, bo njihove 
pobude vsekakor treba upoštevati. Morda je pred leti še bil vzrok za 
manjši interes pri zaposlitvi v lespi stroki nekoliko nižji osebni doho
dek v primerjavi z ostalimi panogami. Vendar pa se je tu položaj sedaj 
bistveno izboljšal, saj v zadnjih mesecih dosegajo okoli 1.200 dinarjev 
poprečnega osebnega dohodka mesečno na zaposlenega delavca.V. Lm

• NOVO MESTO
Nova pekarna

Do 29. novembra naj bi bila po planu gotova novomeška pekarna, 
ki jo gradi za podjetje Žito iz Ljubljane novomeški SGP Pionir. Novi 
prostori bodo služili kot pekarna in skladišče. Peči bodo imele dnevno

zmogljivost 15 ton, asortiman kruha in peciva pa se z novo pekarno 
ne bo povečal s starih 30 izdelkov, Novomeščani upajo, da bo kruh 
odslej boljši. Nova pekarna bo nadomestila staro v mestu in provizo
rično zgrajeno v Ločni, pekarna bo veljala 5.5 milijona novih dinacjev. 
S kruhom iz nje bodo zalagali skoraj celotno novomeško občino. Na sliki 
je gradnja pekarne v Ločni. M. P.

9 LENDAVA
Priprave na letne občne zbore

V lendavski občini potekajo v teh dneh sestanki po sindikalnih po
družnicah, kjer razpravljajo o pripravah na predstoječe letne občne 
zbore. Razpravljajo tudi o prilagoditvi samoupravnih aktov ustavnim 
amandmajem. Sestanke bodo te dni zaključili, pričakujejo pa, da bodo 
tudi občni zbori končani do konea leta. F. B.

• ŠENTJUR
Plačilo za delo pri zasebnikih

Skupščina občine Šentjur je na zadnji seji sprejela odlok o najnižjih 
osebnih dohodkih delavcev, ki delajo pri zasebnih delodajalcih. Za 
posamezne stroke so določili zneske za nekvalificirane, kvalificirane, in 
visoko kvalificirane, Ti znašajo od 450 do 900 dinarjev mesečno.

P. K.

MEŽICA
Za boljši turizem

Turistično društvo bo v kratkem izdalo zimski prospekt o tem koroS 
kem rudarskem mesteeu. ki je posebej pozimi zelo privlačno za turiste 
smučarje. Prospekt, ki ga bodo razposlali po vsej Sloveniji, bodo natis 
nili v 50.000 izvodih in v barvni tehniki. Izvirna poteza mežiškega turi 
stičnega društva je vsekakor vredna posnemanja. Turistični delavci ’ 
Mežici zato upravičeno pričakujejo v naslednji zimski saeoni več gostovV. R.

VELEBLAGOVNICA

SI
nama
• priporoča potrošnikom hiter, nodoben Ib 

cenen oahop vseh potrebščin, ea »ebe. 
ca družino, ca dom In ca gospodinjstvo

• potrošnikom and! blago pa obročno od
plačevanje)

• ca tuje kupce je g bU! menjalnica.

LJUBLJANA

Potreinlki lahko (zbirajo blago * poslovalnicah)

TRGOVSKA HIŠA. Ljubljana, Tomšičeva 2
BLAGOVNICA S STANOVANJSKO OPREMO, 

Ljubljana, Wolfova 1
KONFEKCIJA ELITA, Ljubljana, Čopova 7
BLAGOVNICA NAMA, Škofja Loka, Kidričeva 

ulica 1 a
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Kako gospodarimo

TOMOSA
IMATE VELIKO DRUŽINO? POTREBUJETE OBSEŽEN 
PRTLJAŽNI PROSTOR? LJUBITE ŠPORT. LOV. RI
BOLOV, IZLETE V NARAVO? NOVO CITROENOVO 
VOZILO AMI-8 BREAK JE KOT NALAŠČ USTVAR
JENO ZA VASI

TO JE AVTOMOBIL, KI JE OBENEM ROBUSTEN IN 
VZDRŽLJIV, PRAKTIČEN IN CENEN, VAREN IN 
UDOBEN, TEHNIČNO DOGNAN IN ESTETSKO 
DOVRŠEN.

AMI-8 BREAK je zdaj na voljo tudi vam. Kupite ga 
lahko v Tomosovih prodajalnah v Kopru, Ljubljani in 
Beogradu ter pri trgovskih zastopnikih: »Autobačka* 
Somb.or, »Autohrvatska« — filiala Split, »Auto ku6a 
Sumadija« Beograd, »-Automakedonija« Skopje, »Auto. 
promet« Niš, »Autoslavonija« Osijek, “Autovojvodina 
Novi Sad, »Jeklotehna« Maribor, »Metalia oommerce« 
Zagreb in »Slovenija avto« -Ljubljana. Iz tujine pa 
lahko vaši sorodniki in prijatelji vplačajo AMI-8 
BREAK tudi pri firmi MULTEHOLD Si a. r. 1. Faris 
8e, 9. Rue Fauborg St. Honorč

AMT- 8 BREAK je naprodaj za dinarje ali za devize 
CENA: 25.087,— din ali 1.722.— USA $ + 1.053.— din. 
Ceni sta fco Koper z vračunanim 17.5 % prometnim 
davkom in obračunanim 10 % popustom pri nakupu za 
devize Devizna vplačila možna tudi v vseh drugih kon
vertibilnih valutah z osebnega deviznega računa ali iz 
tujine kot darilo.

DOBAVNI ROK je do 90 dni od prispetja akontacije 
v znesku 13.000.— din na tekoči račun Tomosa oziroma 
15 do 30 dni od prispetja deviznega zneska na devizni 
račun Tomosa ali trgovskega zastopnika. Dobava vo
zil je zagotovljena po vrstnem redu vplačil.

Dobro organizirana servisna služba in rezervni deli so 
na voljo pri vseh trgovskih zastopnikih, pri Tomoso
vih servisnih delavnicah v Koipru, Ljubljani in Mari
boru, razen tega pa še pri »Autobačka« Vukovar, 
»Auto Dubrovnik« Dubrovnik, »Autoservis« Rijeka, 
»Auto Service« Zadar, »Strojorad« Sarajevo in »To- 
mos-Citroen« servis Matevž Stefe Trzin.

• DVOVALJNT ZRAČNO HLAJEN MOTOR 602 ccm • 35 KM PO SAE • NAJVECJA HITROST 120 km/h • PORABA GORIVA 6,4 1 na 100 km NA PREDNJA KOLESA •PLOSCNATEZATORE NA PM5DNJIH
KOLESIH • STABILIZATOR NAGIBA VOZILA • INERCIJSKI BLAŽILCI SUNKOV • POJACANO VZMETENJE • ALTERNATOR 12 V • LOČENI PREDNJI SEDEŽI • PREKLOPNI ZADNJI SEDEŽI 0 PET VRAT • 
AMORTIZERJI NA ZADNJIH VRATIH 0 UPORABNA POVRŠINA PRTLJAŽNEGA PROSTORA 1,40 nri 0 UPORABNA PROSTORNINA PRTLJAŽNEGA PROSTORA 1,M m3 0 NOSILNOST 370 kg 0 DOVOLJ PROSTORA ZA 
PET OSEB 0 KLJUČAVNICA NA KRMILU 0 OBLAZINJENA INSTRUMENTALNA PLOŠČA 0 IN SE VRSTA PODROBNOSTI, KI SKRBIJO ZAVASO VARNOST IN UDOBJE
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Ponosni so 
na letošnji uspeh

Še enkrat g sporu med
' . ' ' ' _ , ’ ... | '

železnico in železarn«
Marljivi eiektroporcelanarji na Izlakah pri 

Zagorju

30. oktobra je kolektiv Tovarne elektroporcelana na Izlakah 
pri Zagorju izpolnil svoj letošnji delovni in finančni načrt. Dosegli 
so 25 milijonov din celotnega dohodka in izvozili za približno šest 
in pol milijona N-din blaga.

Med svoje največje letošnje delovne uspehe pa štejejo v Izlakah 
porast produktivnosti za skoraj 24 °/o. To so dosegli z bistveno boljšo 
organizacijo dela, delno modernizacijo nekaterih naprav in z zmanj
šanjem izmečka, ki jim je še lani povzročal velike preglavice. 
V desetih mesecih so na Izlakah proizvedli več kot 1350 ton elektro
porcelana in precejšen del te količine predelali v končne izdelke. 
Ob koncu banskega septembra je znašal poprečni mesečni osebni 
dohodek v tej tovarni 620 din, letos pa je zaslužek že presegel 920 
dinarjev na zaposlenega. Vendar v tovarni pravijo, da bodo morali 
v prihodnje še bolj stimulativno nagrajevati strokovnjake, ker 
nekateri kljub izrednim prizadevanjem za povečanje proizvodnje 
ne zaslužijo več kot po 1800 din na mesec.

V podjetju resno pripravljajo proizvodni načrt za leto 1970. 
Ker letos poteka 15 let od ustanovitve podjetja, so si zadali kot 
tiho obveznost, da bi do konca decembra dosegli 30 milijonov din 
celotnega dohodka. Ža prihodnje leto pa imajo še večje načrte: 
če jim bo uspelo pravočasno okrepiti kooperacijsko sodelovanje z 
domačimi in nekaterimi tujimi poslovnimi partnerji in če bodo 
uspeli podpisati pogodbo za odkup licence od dveh zahodnonemških 
podjetij, bodo v Tovarni elektroporcelana skušali ustvariti blizu 40 
milijonov dinarjev celotnega dohodka, na tujih tržiščih pa naj bi 
prodali za 10 milijonov dinarjev svojih izdelkov. -m-

Gorenje-inženiring
Nova enota v velenjski TGO Gorenje

Osrednji delavski svet Tovarne gospodinjske opreme »Gorenje« 
Velenje je nedavno tega ustanovil novo enoto GORENJE-INŽENI
RING. Inženiring bo deloval predvsem za potrebe TGO Gorenje 
in za kooperante Gorenja. Ena od osnovnih nalog je nedvomno 
zlasti usklajevanje proizvodnih in investicijskih programov ter 
vodenje investicijske izgradnje. Na ta način bo mogoče doseči tudi 
kar največjo-možno skladnost v razvoju tovarne in drugih delovnih 
organizacij, ki sodelujejo s tem največjim jugoslovanskim proizva
jalcem opreme in strojev za gospodinjstvo.

Nova enota GORENJE-INŽENIRING je že zastavila delo. Kot 
je povedal direktor enote dipl. inž. Ljubo Kovačič, je GORENJE- 
INŽENIRING vključil v delovno področje med drugim tudi reše
vanje problemov notranjega transporta. V tej zvezi je GORENJE- 
INŽENIRING prevzel za Jugoslavijo zastopstvo tvrdke FLOWLINK. 
Pri tem sodeluje inženiring tudi z mariborsko tovarno kovinske 
opreme Primat. .

Inžiniring se je začel ukvarjati tudi z razvijanjem predelave in 
uporabe umetnih mas. V tej zvezi rešujejo tudi programsko proble
matiko tovarn usnja Šoštanj in Slovenj Gradec, kjer naj bi pre
delavo umetnih mas vključili v usklajene razvojne programe obeh 
delovnih organizacij. GORENJE-INŽENIRING pa pripravlja tudi 
več programov za proizvodnjo plinskih armatur, elektromotorjev 
in drugih sestavnih elementov v delovnih organizacijah, ki sodelu
jejo s TGO GORENJE Velenje. (vš)

(Nadaljevanje s 1. strani)
samoupravna delitev dela — po- 
na račun železnice pridobiva, 
železnica pa izgublja.

Združeno železniško trans
portno podjetje Ljubljana je 
večkrat pismeno urgiralo pri je
seniški železarni za poravnavo 
dolga, bilo je tudi več skupnih 
sestankov o tem, obvestilo je o 
tem ' tudi vse pristojne organe 
od republike do občine. Vse to 
pa ni rodilo uspehov. Železarna 
je letos v oktobru predložila fi
nančno konstrukcijo poravnave 
dolga, ki pa ne bi bistveno iz
boljšala nastalega položaja, ker 
bi še vedno ob koncu leta dol
govala 22 milijonov N-din. Že
leznica razume in upošteva fi
nančne težave železarne in je 
zato odložila plačilo dolga, tako 
da bo znižala dolg do konca le
ta 1969' na 10 milijonov dinar
jev (in ne takoj, kot piše v in
tervjuju v Delavski enotnosti z 
dne 8. novembra 1969. leta), 
preostali dolg pa bi poravnala 
do konca marca 1970. leta. Na 
ta predlog pa jeseniška železar
na tudi ni pristala in vztraja

DELAVSKA
-EJJOTNOST

Glasilo republiškega sveta ZS 
za Slovenijo, izdaja ČZP De
lavska enotnost v Ljubljani. 
List je bil ustanovljen 20. no
vembra 1942. Ureja ga ured
niški odbor. Glavni tn odgo
vorni urednik

MILAN POGAČNIK 
Naslov uredništva In uprave: 
Ljubljana, Dalmatinova ul. 4, 
poštni predal 313/VI, telefon 
uredništva 316-672, 316-695,
312-402 in 310-033, uprave 310-033. 
Račun pri Narodni banki v 
Ljubljani, št. NB 501-1-991, de
vizni račun pri Kreditni banki 
in hranilnici Ljubljana, št. 
501-620-7-2000-10-3204-486 — Po
samezna številka stane 50 N-par
— 50 S-din — Naročnina je 
četrtletna 6,50 N-din - 650 S-din
— polletna 13 N-din - 1300 S-din 
in letna 26 N-din - 2600 S-din
— Rokopisov ne vračamo — 
Poštnina plačana v gotovini
— Tisk in klišeji CZP »Ljudska

pravica« Ljubljana

pri svoji prvotni finančni kon
strukciji poravnave dolga.

VEDNO VEČ PREVOZOV 
PO CESTI

Moramo tudi poudariti, da 
Železarna Jesenice daje želez
nici za prevoz surovine, ki ima
jo nizko tarifo, vedno več njenih 
finalnih izdelkov pa prevažajo 
cestna prevozna podjetja. Po 
podatkih .je leta 1967 prevozila 
železnica 67 % finalnih izdelkov, 
lani 59 %, letos v prvem pollet
ju pa enako kot lani v enakem 
obdobju; surovine pa leta 1967 
po železnici 84 %, lani 89 % in 
letos v prvem polletju enako 
kot lani v prvih šestih mesecih. 
Tako zopet izgublja železnica, 
kajti surovine za železarno pre
važa železnica poprečno za 18 % 
izpod lastne cene. To izgubo pa 
ne pokriva dohodek od prevoza 
finalnih izdelkov jeseniške že
lezarne, marveč ostane še vedno 
za blizu 3 milijone N-din izgube 
letno.

Očitno je torej, da železnica 
zaradi takega odnosa in svojega

lastnega gospodarskega položaja 
ne more samo čakati na porav
navo tega dolga, toliko manj, ko 
jeseniška železarna odklanja 
večkrat ponovljeni predlog že
leznice, da bi prevzela celoten 
prevoz surovin in finalnih iz
delkov in pri tem jamčila že
lezarni tako za količino kot za 
kvaliteto prevoza. Čemu se to
rej zahteve železnice za porav
navo dolga ocenjujejo kot ulti
mat oziroma kot grožnja, če pa 
železarna odklanja tudi predlo
ge, ki bi zmanjšali škodo že
leznice, nastale zaradi omilje- 
nja rokov plačila dolga in bi 
tudi sicer verjetno pokrili letno 
izgubo železnice pri prevozu za 
železarno. Sicer pa — kako je 
sploh mogoče zahteve za povr
nitev dolga imenovati grožnjo? 
Možnosti za soglasje med želez
nico in železarno so torej v ra
zumevanju železarne za proble
me partnerja, to je železnice kot 
prevoznika — in ne samo po
sluh lastnih interesov. Zato je 
sklep železnice, da se odloži pla

čilo dolga, ki se vleče že od 1®: 
1967, na navedeni način dov® 
toleranten.

PRIZADEVANJA 
ZA ZMANJŠANJE 
NELIKVIDNOSTI

Samoupravni organi Zdruz 
ega železniškega transportne* 
odjetja Ljubljana so za izb°2j 
anje finančnih razmer in .. 
dpravo nelikvidnosti sprejel' 
eliko ukrepov. Med drugim . 
i to. da je treba neredu1 
lačnikom izdajati akcep* 
aloge oziroma menice, da 
:eba dosledno izvajati komP6^ 
acije za medsebojne terjatve 
bveznosti, nerednim plačnisejj 
a ustaviti prodajo blaga 
pravljanje storitev. ^

Z2TP Ljubljana meni, da ^ 
; ukrepi kot tudi zahteve 
lačilo dolga jeseniške želez3: 
e v skladu s predviden1 
krepi in hotenji za odpravo 
kvidnosti v našem gospod3^ 
tvu nasploh in se ne mor 
azumeti kot pritisk, kot to P

KOMENTATORJEV STOLPEC • KOMENTATORJEV STOLPEC • KOMENTATORJEV STOLPEC • komen’1^f
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Optimistični toni
(Nadaljevanje s 1. strani) 

Utičnih skupnosti ponekod niti 
posebno ne vznemirja ...

Tudi dr. Rihard Štajner, ge
neralni direktor zveznega za
voda za gospodarsko planira
nje, v govoru o gospodarjenju 
v prihodnjem letu pred zvezno 
skupščino ni skoparil z opti
mizmom. Letošnje gospodar
sko leto lahko glede na porast 
materialne proizvodnje oceni
mo kot eno najugodnejših v 
povojnem razvoju države, je 
poudaril. V minulem obdobju 
smo imeli sicer že več dobrih 
let, tudi takšnih, ko smo do
segle še večjo rast materialne 
proizvodnje, toda ta leta so 
nam prinašala tudi velike te
žave. Če je močno narasla in
dustrijska proizvodnja, so se 
pojavile težave v kmetijstvu, 
pri izvozu, pri zaposlovanju 
itd.

Resnici na ljubo: tudi letoš
nje gospodarsko leto se ne iz
teka brez težav. Mar ni vse
splošna nelikvidnost večja »te
žava« kot vsakoletne-težave v 
kmetijstvu!? Ali pa naš zuna
njetrgovinski deficit, ki se je 
prav letos povečal čez razum
no mero?! In zaposlovanje: ali 
je za zaposlitev šolanih in kva
lificiranih ljudi letos bistveno 
več možnosti kot lani?

Obračajmo te svetle tone v 
javnih ocenah našega gospo
darjenja tako ali drugače, ne 
bo nam z njimi uspelo zakriti 
resničnih razmer v našem go
spodarskem življenju.

Dokaz?
Ne le naraščanje cen, »ki ga 

je treba zaustaviti«, in upada
nje kupne moči dinarja, »ki ga 
je končno treba učvrstiti«, am
pak zlasti sklepi 5. seje pred
sedstva ZKJ. V njih zelo raz

ločno piše: vsaka
skupnost bo morala poslej ^ 
čunati le na lastne sposobn ( 
in lastno delo, ne pa vec

nD
... ------- ,---- , — . fi/1
nezasluženo tujo pomoč, ^ 
neekonomsko podporo SP°Sce
nejših in pridnejših. VsakA 
lovna organizacija, njem .ji 
moupravni organi in vodn ^ 
bodo nosili vso odgovorno^ c, 
poslovanje, ki presega 171111 
alne možnosti delovne skuv 
sti. 0

Končno torej besede ne j. 
načelni, ampak tudi o 171111 Re
alni odgovornosti za slabo c
lo. To pa ni nič drugeda J(r 
nauk, da smo dolžni utrdd^tf 
moupravljanje v naši dr ^ 
tudi kot sistem dolžnosti ^ 
odgovornosti, ne le kot s1{\ ni' 
pravic in zahtev, ki pogost 
majo ne ekonomskega ne 
terialnega opravičila. ^ 

VINKO BLATN1*
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A
iTRIKON

TOVARNA 
PLETENIN 
IN KONFEKCIJE
KOČEVJE

Izdeluj«
O moške hlače
# moške suknjiče
# damska krila
# pletenine vseh vrst j
# posteljno perilo g
# NAJ NOVEJŠI 

MODELI,
UGODNE CENE

KRATKO IN 
JEDRNATO

• MEDVODE
Člani sankaške sekcije 

TV D Partizan Sora pri Me
dvodah so sklenili, do do 
letošnje sezone pripravijo 
novo sankaško progo. Do
sedanja proga je bila spel- 
jaria na cesti Sora-Osolnik 
zato so morali zaradi vse 
večjega prometa v zimski 
sezoni poiskati drugo traso.

Na srečo z izbiro terena 
niso imeli težav, saj je na 
voljo dovolj primernih te- 
renov. Nova proga bo dol- 
Oa nekaj manj kot 500 me- 
trov, z 12 % padcem in 16 
zavoji. Člani sankaške sek
cije bodo vsa zemeljska de
la opravili sami s prosto
voljnim delom. Računajo, 
da bo potrebnih blizu 600 
V?°stovoljnih delovnih ur. 
Tretjino teh so že opravili. 
P°da vsega ne bodo mogli 
opraviti ?ami, saj bo del 
skalnatega teren na progi 
treba razstreliti. Za pomoč 
bodo zaprosili gospodarske 
organizacije medvoškega 
Področja.

Pri sankaški sekciji ra
čunajo, da bo z novo progo 
Porastlo zanimanje za san
kaški šport. Njihovi tekmo
valci so že dosegli nekaj 
Pomembnih uspehov na re
publiških tekmovanjih, z 
r°Vo progo bodo imeli mo
žnost treniranja in lahko 
Ptičakujemo še večje uspe- ne.

• TRŽIČ
V Tržiču dela že dlje 

Poseben pripravljalni odbor 
v okviru AMD za organiza
cijo moto prireditev v po
častitev 29. novembra — 
dneva republike. Program 

razmeroma obsežen in 
P° trajal ves dan. Najprej 
°o na sporedu avtorallg, 
Pa.katerem bodo nastopala 
Vtpštva sindikalnih podruž- 
inn' Bolčina rallpja bo blizu 
u" kilometrov.

Posebna zanimivost bo 
sckakor nastop mladih 

iT°Pedistov, ki se bodo po- 
atpvili v motokrosu na no-

* progi v Bistrici, ki jo je 
^Pravil naš znani tekmo- 
tp]. Janez Rotar. Priredi-

predvideva, da bodo 
trapili najboljši mladi 

kmovalci na Gorenjskem. 
ni njimi bodo tudi odlič- 

domačini, kot so: Moko- 
/b Stamcar, Slamberger in 
k JfOi Motoristi in avtomo- 

se bodo pomerili tu- 
l.na cestno hitrostni gor- 

skt dirki.
te, P°krovitelj vseh priredi-

je Občinski sindikalni 
neet Tržič. Najbolje uvršče- 
w. Vrste in posamezniki bo
jih Pre3eH lepe pokale, ki 

Podeljuje pokrovitelj.

• Zagorje
dnl^.d Pobudo vodstva Ru-

? 0a šolskega centra 
kih ^asavskih premogovni- 
(jej ~~ Trbovlje so začele 
»»vati v domu rudarskih 
H g Cew v Kisovcu kar šti- 
bodo'>r*ne SP-kcije. Večina 
vkU,,-^ rudarjev se je 
nietM^d v strelsko, roko- 
kn.-,0’ nogomtno in košar- 

rskc sekcijo.

J

Odbojka postaja vse bolj priljubljena oblika organizirane športne rekreacije. Naš posnetek je s 
finalnega dvoboja ženskih ekip Salonita Anho vo in celjskega Ingrada na letošnjih sindikalnih

športnih igrah gradbincev v Mariboru

• SLOVENSKA BISTRICA

NA RAZPOTJU
Odločilne posledice pomanjkanja skrbi za razvoj športne dejav

nosti v bistriški občini občutijo danes tudi v krogu mladih košar
karjev, ki so prav v zadnjem obdobju dosegali vidne uspehe. 
Uvrstitev v zgornjo mejo slovenske košarke (vzhodna slovenska 
liga) bo toliko pomembnejša, če omenimo, da jim je to uspelo 
samo z lastnimi sredstvi.

Vsa leta doslej so košarkarji delovali v sekciji TVD Partizana; 
ki pa ni znaT podpreti njihovih prizadevanj, niti moralno, še manj 
pa finančno. Samo veliki meri samoodpovedovanja in lastnemu 
financiranju se morajo zahvaliti, da so brez vsakršne podpore lahko 
vstopili v kvalitetne j ši razi* d slovenske košarke, kjer danes uspešno 
nastopajo in so trd oreh tudi renomiranim moštvom. Zadnji do
godki v razvoju bistriške košarke, kakor tudi ostalih ^športnih 
dejavnosti, ki delujejo pod okriljem TVD Partizan, ne kažejo obe
tajoče slike. Nasprotno, kot že več let nazaj tudi letos šteje bistri
ška občina med tista področja, kjer je športna dejavnost zapo-

Popularnosti košarke v sami Slovenski Bistrici ni potrebno 
posebej poudarjati, saj so še pred meseci delovale aktivno kar tri 
skupine (ženska, mladinska in članska). Prihajali pa so vedno novi 
ljubitelji košarke, ki so se želeli vključiti. Pomanjkanje sredstev 
pa ni zaprlo poti le vsem, ki so se želeli vključiti v sekcijo, ampak 
je onemogočilo delovanje že obstoječim ekipam. Tako sedaj z last
nim financiranjem tekmuje le še članska ekipa. V. HORVAT

DELAVSKE ŠPORTNE IGRE NA OBMOČJU ObSS NOVO MESTO RAVNE

NA SVIDENJE 
V ČRMOŠNJICAH

Železarji za točke
Delavci - Športniki v železarni, ki se trenutno merijo v rokometu ta 

odbojki, so s prvenstvom že skoraj pri koncu. Odigrati morajo le Se nekaj 
kol. Odbojkarji so dosegli naslednje rezultate: TPO : Uprava 0:2, SEVO : 
Šolski center 2:0, Mehanična : Livarna 0:2. V vodstvu Je vrsta SEVO i S 
točkami pred TPO 6 itd. Rokometaši so odigrali le dve tekmi: vrsta SEVO 
je Izgubila z Livarno z 9:15, Uprava pa Je premagala Šolski center kar • 
23:5. Na lestvici vodi ekipa Uprave z 10 točkami. v-

Novomeški občinski sindi
kalni svet in delovne organiza
cije na njegovem območju so 
si pridobili v minulih letih že 
zavidljivo lepe izkušnje na 
področju organizacije delavskih 
športnih iger.

Zaposleni se iz leta v leto 
v večjem številu udeležujejo 
sindikalnih športnih srečanj, 
tekmovalni program, ki ga or
ganizatorji po potrebi vseskozi 
po malem spreminjajo, pa vse 
bolj ustreza željam in potre
bam zaposlenih po aktivnem 
oddihu in razvedrilu.

IZREDEN POSLUH ZA ŽELJE 
DELAVCEV...

»Letošnje leto so bile na 
sporedu že šeste letae sindi
kalne športne igre ...«, nam je 
v razgovoru povedal pred dne
vi Stane Zupančič, predsednik 
komisije za delavske in šport
ne igre pri ObSS. »Kljub temu, 
da simo prva sindikalna šport
na srečanja organizirali že le
ta 1962, beležimo iz leta v le
to večji interes za sodelovanje 
na športnih igrah,« ,je nadalje
val Stane Zupančič. »Medtem 
ko je prvič nastopilo na pri
mer nekaj manj kot 700 pred
stavnikov delovnih organizacij, 
se je v letošnjem letu povzpe
lo to števSo že na 2.000!«

Kot drugod so tudi v No
vem mestu pokazali organiza
torji izreden posluh za želje 
delavcev. Temu ustrezno ne
nehno prilagajajo tekmovalni 
program. Opuščajo manj pri
ljubljene in nevarne športne 
panoge ter po drugi plati do
dajajo tiste, za katere so izra
zili delavci željo, da bi v njih 
radi tekmovali.

»Na letošnjih športnih igrah 
50 se predstavniki sindikalnih 
organizacij pomerili kar v 10 
športnih panogah. Največji in
teres je vladal za mali nogo
met. kegljanje, streljanje, šah 
in namizni tenis. Opustili pa 
smo vlečenje vrvi, čeprav je 
bila ta panoga interesantna ta
ko za tekmovalce kot tiste, ki 
so vse skupaj spremljali le ob 
robu igrišča. Opazili smo nam
reč. da so bile poškodbe v tej 
disciplini preveč številne. Nih
če namreč ni hotel popustiti, 
noge, nevajene hudih naporov, 
pa naprezanju niso bile kos. 
Tudi velikega nogometa ni na 
programu naših športnih iger, 
ker sodimo, da je to prezahte
ven in po drugi plati preveč 
nevaren šport za sindikalne 
tekme . . .«. so nam povedali v 
Novem mestu.

V PRIHODNJE PODALJŠAN
TEKMOVALNI PROGRAM
Omembe vredno je vseka

kor tudi to. da so Novomešča- 
ni v marsikateri športni panogi 
tako priredili' pravila, da nu
dijo nastopajočim kar največ 
špotmega užitka. Tako na pri

ribnica
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POLKNA 
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NA KREDIT

mer velja za mali nogomet, da 
lahko moštvo zamenja med 
igro prav vse igralce. To ima 
dve dobri plati: prva je v tem, 
da utrujen igralec lahko zapu
sti igrišče kadarkoli želi, in 
druga: na enem samem sreča
nju lahko sodeluje na eni stra
ni precej več kot sedem šport
nikov, kar znova stimulativno 
vpliva na tiste, ki so igrali do
slej »drugo violino« in so obi
čajno spremljali srečanje le na. 
klopi kot rezervni igralci.

»Načrti za prihodnje leto 
zaenkrat ne predvidevajo bi
stvenih sprememb ...«, nam je 
povedal Stane Zupančič. »Kot 
letos bodo tudi v prihodnje 
tekmovali moški v desetih, 
ženske pa v sedmih Športnih 
panogah. Ob tem naj dodam, 
da tekmujejo predstavniki sin
dikalnih organizacij tudi v pla
vanju. Znano je namireč, da 
šteje plavanje'med najlepše re
kreativne športe in da je vrhu 
vsega tudi eden Izmed najbolj 
koristnih športov...«

igre in nadaljeval: »Včasih se 
zdi, ko da je nekaterim naš 
trud povsem odveč. Osebno mi
slim, da je v^rok današnje ne
zainteresiranosti nekaterih de
lovnih organizacij za naša tek
movanja predvsem v tem. da 
vsi kolektivi nimajo v svoji 
sredini človeka, ki bi načrtno 
skrbel za oddih in razvedrilo 
zaposlenih. Dalje me kot orga
nizatorja moti, da predstavniki 
nekaterih sindikalnih organiza
cij med tekmovanjem odstopa
jo, ko vidijo, da ne bodo do
segli mesta, ki bd ga želeli. Ob 
tem pozabljajo, da ne gre to
liko za rezultate kot udelež
bo!«

Marljivi novomeški športni 
organizatorji danes že mislijo 
na zimske športne igre. ki bo
do, kot že dvakrat zapored, tu
di ’ letos v Crmošnjicah. Pred
stavniki sindikalnih organiza- 

moški in ženske, se bodo 
pomerili v veleslalomu im mor
da, če bo šlo vse po sreči, le
tos prvič tudi v — sankanju.

A. ULAGA

• LJUBLJANA

NOVA ŠTUDIJSKA 
TELOVADNICA

V kako nemogočih razmerah se za svetovno prvenstvo v gim
nastiki, ki bo prihodnje leto v. Ljubljani, pripravljajo naši, vrhunski 
telovadci z Mirom Cerarjem na čelu, je bilo že dovolj povedanega. 
A vseeno bi tudi tokrat še enkrat radi opozorili na ta problem. 
Vukio Endo, trener japonskih telovancev, ki so minuli mesec 
nastopili v Ljubljani na predsvetovnem prvenstvu, se je na prnaner 
vprašal za današnjo študijsko telovadnico: »Kakšna stala pa je to7« 

Da bi razrešili problem študijske telovadnice v Ljubljani, si 
prizadevni delavci na Gimnastični zvezi Slovenije zelo trudijo. Te 
dni je namreč posebno delegacijo Gimnastične zveze Slovenije, kl 
io je vodil njen predsednik inž. Jože Valentinčič, sprejel tudi inž. 
Miha Košak, predsednik skupščine mesta Ljubljana. Pogovarjali 
so se o gradnji prepotrebne nove študijske telovadnice v Ljubljani. 
Telovadnico naj bi predvidoma zgradili za Bežigradom poleg Visoke 
šole za politične vede. Možne pa so tudi še nekatere d™?« Akacije. 
Finančna sredstva bo deloma zagotovil 1 izvršni svet skupščine SRS, 
skupščina mesta Ljubljane in slovenski delovni kolektivi. Pomoč 
pri gradnji nove študijske telovadnice so ze obljubila nekatera 
podjetja, med njimi Združeno železniško transporteo podj^je 
Ljubljana ter nekatera večja ljubljanska gradbena podjetja. Nova 
študijska telovadnica naj bi veljala blizu 400 milijonov dinarjev.

V Novem mestu pa so nam 
med drugim tudi omenili, da 
bodo prva tekmovanja prihod
nje leto na sporedu že v apri
lu mesecu. To pomeni, da bo 
tekmovalni koledar za nekaj 
tednov podaljšan in da se bo 
za igre prijavilo še več delav
cev kot doslej. To pa je bil tu
di namen komisije občinskega 
sindikalnega sveta, ko se je od
ločila za tak korak.

»NEKATERI POZABLJAJO, 
DA NE GRE LE 

ZA REZULTATE«
»Kljub uspehom, ki jih be

ležimo na področju organiza
cije športne rekreacije zaposle
nih, nas moti. da nekatere ve
čje' sindikalne organizacije še 
vedno stojijo nekako ob strani. 
Pri tem gre tudi za večje de
lovne kolektive, ki bj vseka
kor’ morali dajati zgled dru
gim ...«,' je dejal predsednik 
komisije za delavske športne
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Signal
TRAJNO VARUJE VAŠE ZOBE

| Ne oklevajte! Se danes kupite odlično zobno kremo »SIGNAL« — 
1‘svetovni izdelek. Vsebuje med drugim KEKSA KLORU FLN in fosfate. 
I Za Jugoslavijo izdeluje VEDROG — Ljubljana
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OB 10-LETNICI IMPOLOVIH JUDOISTOV IZ SLOVENSKE BISTRICE

Športniki Impola segajo po najvišjih lovorikah
Pred desetimi leti so v Slovenski 

Bistrici ustanovili judo klub. Ob 
skromnem začetku verjetno ni nih
če pomislil, da so to začetki enega 
najboljših judp^klubov v Jugoslaviji.

judoistom je prvi priskočil na po
moč mladinski aktiv tovarne Impol 
in tako je klub dobil tudi svoje ime.

V desetih letih obstoja so v klubu 
vzgojili okoli 500 judoistov. Mnogi 
niso bili dovolj vztrajni, tisti pa. ki 
so bili, danes z zadovoljstvom ugo
tavljajo, da se je trud izplačal.

Trenei Franc Pliberšek, ki vodi 
mlade judoiste že od vsega začetka, 
je vzgojil vrsto odličnih tekmoval
cev, ki so ponesli ime Impola po 
vsej Sloveniji in Jugoslaviji pa tudi 
v inozemstvo.

Naj v začetku povem, da so člani 
Impola na republiških in državnih 
prvenstvih dosegali odlične rezul
tate, Stanko Topolčnik pa je letos 
na evropskem prvenstvu osvojil 
bronasto medaljo. Posebno uspešni 
so tekmovalci Impola v lahki kate
goriji, kjer z velikim uspehom ob 
Topolčniku nastopata tudi Vidma
jer in Rebernak. Letos so mladi 
Bistričani na slovenskem iti držav
nem prvenstvu dosegli uspeh, ka
kršnega, v zgodovini jugoslovanske
ga juda še niso zabeležili. Najprej 
so osvojim vsa tri prva mesta na 
slovenskem nrvenstvu, uspeh pa so 
ponovili tudi na državnem prven
stvu v Beogradu.

Seveda so jim uspehi odprli 
vrata v državno reprezentanco. 
Topoličnik je reden član najboljše 
jugoslovanske ekipe, s katero je 
nastopil na vseh pomembnih tek
movanjih v Evropi. Prvi večji uspeh 
je Topolčnik dosegel na mladinskem 
evropskem prvenstvu v Lizboni, 
kjer je bil peti, potem pa je dose
gel vrsto odličnih rezultatov. Dva
krat je zmagal n* mednarodnem 
tekmovanju za pokal Jadrana v 
Snlitu, v Rigi je bil drugi na tur
nirju sambe (šport podoben judu), 
osvojil je mednarodno prvenstvo 
Italije, za reprezentanco Jugoslavi
je pa v ekipnih tekmovanjih ni 
izgubil boja v zadnjih dveh letih.

Pred nedavnim se je Topolčnik 
vrnil iz Mehike, kjer je nastonai na 
svetovnem prvenstvu in osvojil de
veto mesto. Omeniti pa moramo, 
da je zamudil izredno priložnost, 
da bi osvojil katero od medalj, saj 
je imel odličen žreb.

Na domačih blazinah le seveda 
že nekaj let nepremagljiv. Trikrat 
le osvojil prvo mesto v Jugoslaviji 
med mladinci in člani, na prvem 
tekmovanju za pokal šampionov v 
Beogradu pa je bil proglašen za 
najboljšega judoista Jugoslavije. 
Najbolj zanimivo pa je, da v slo
venskem merilu ni dosegel večjih 
uspehov. Seveda gre to predvsem 
na račun udeležbe v reprezentanci

Jugoslavije, ki je bila na gostova
njih, ko so bila v Sloveniji po
membnejša tekmovanja. Kljub temu 
je dvakrat osvojil prvo mesto med 
člani, poseben uspeh pa le dosegel 
na absolutnem prvenstvu za Baum- 
gartnerjev pas, kjer je ugnal vse 
mnogo težje nasprotnike.

Rebernak in Vidmajer pa sta pri
čela z uspehom nastopati šele v 
zadnjem času, kljub temu pa sta 
bila že oba člana jugoslovanske re
prezentance. Vidmajer je sodeloval 
na mladinskem prvenstvu Evrope, 
kjer pa zavoljo neizkušenosti ni 
uspel. Podobno le bilo z Reberna
kom, ki je letos nastopal na član
skem prvenstvu Evrope.

Impol dosega zelo dobre rezul
tate tudi v ekipnih tekmovanjih. V 
Sloveniji je vedno med najboljši
mi. letos pa so člani Impola prese
netili v mednarodnem srečanju, ko 
so dosegli neodločen rezultat 6:6 z 
enim najboljših moštev Zvezne re
publike Nemčije - Mdnchnom.

Seved^ vseh uspehov ki so lih 
dosegli posamezniki ^ /‘kina Im
pola, ne moremo n^j^sati. Omenili 
smo le tiste najvažnejše. Pozabiti 
pa ne smemo na. delovni kolektiv 
tovarne, ki ima veliko razumevanja 
za uspehe svojih tekmovalcev, ki 
so ponesli ime delovnega kolektiva 
po vsem svetu. O. H.
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LJUBLJANSKA TOVARNA ROG PRAZNUJE SVOJ 20. ROJSTNI DAN

V petih letih za 100 odstotkov
večja proizvodnja

Včeraj teden je bila v Ljubljani v sejni dvorani Magistrata slavnostna seja delavskega sveta tovarne Rog v počastitev 20-letnice 
ob^oja^ podjetja. Seji delavskega sveta so prisostvovali tudi dolgoletni in najzaslužnejši delavci tega kolektiva, predstavmki

poslovnih partnerjev in številni ugledni gostje ___________

»Dvajset let sicer res še ni 
tako dolga življenjska doba v 
razvoju podjetja, vendar pa je 
Se tolikšna, da omogoča in hkra
ti tudi zahteva bolj zrele pre
soje, kakršnih pa smo bili zmož
ni v preteklih letih oziroma ob 
preteklih podobnih slavjih. Če
prav ae tega takrat še niti ni
smo docela zavedali, zdaj ven
darle ugotavljamo, da smo se do 
trdnejših resnic o kolesarski 
problematiki nasploh dokopali 
pravzaprav šele v zadnjem pet- 
letju. To naše spoznanje potr
jujejo poleg splošnih ugotovitev 
tudi številčni podatki o razvoju 
podjetja v 20 letih ...« je na 
proslavi v svojem govoru uvo
doma povedal Zvonimir Tanko, 
direktor podjetaj Rog.

Prvo leto svojega obstoja je 
moral maloštevilni kolektiv, ki 
je dobil ime po partizanskem 
Rogu« popravljati stare in nepo
polne reparacijske stroje, da jih 
je kolikor toliko usposobil za 
proizvodnjo. Hkrati pa je že pri
pravljal tehnološko dokumenta
cijo in orodja za izdelavo prvih 
izdelkov — kolesnih delov, ki je 
stekla že čez poldrugo leto. Od 
tedaj dalje je kolektiv postopo
ma osvajal proizvodnjo sestav
nih delov za kolesa in jih tudi 
uspešno prodajal. Čeprav so 
namreč že leta 1952 usahnili 
zadnji direkcijski krediti, je od
tlej Rog povsem samostojno 
skrbel za svoj nadaljnji obstoj 
in razvoj.

S koncem leta 1954, to je po 
petih letih od ustanovitve, je 
kolektiv začel s serijsko proiz
vodnjo kompletnih koles in s 
tem prešel v redno proizvodnjo 
kot tovarna koles in kolesnih 
delov. Pred tem se je oddvo
jila skupina, ki je osvajala pro
izvodnjo pisalnih strojev in 
formirala novo podjetje Tops.

Torej, le pet let po rojstvu 
tovarne je stekla v Ljubljani že 
serijska proizvodnja koles. Za
četki so bili, seveda v primer
javi z današnjimi rezultati, 
skromni. Rog je proizvajal 
dnevno 30 koles, kar je pome
nilo blizu 9000 koles na leto.

To je bila torej prva petletka 
Roga, ljubljanske tovarne koles.

»Drugo .petletje je zastavljalo 
kolektivu drugačne naloge. Na
mesto pretežno tehničnih pro- 
blemov za pripravo proizvodnje 
koles in delov, so stopili v 
ospredje problemi organizacije 
serijske proizvodnje...« je na 
seji dejal direktor Tanko in na
daljeval: »Zato smo bili prisi
ljeni oblikovati ustrezne oddel
ke: organizacijski, planski in .
oddelek za študij dela, da bi 
tako ločili tehnično od organi
zacijske priprave dela. Ker so 
organizacijski problemi hkrati 
tudi človeški problemi, je ra
zumljivo, da se je moralo v .zve
zi s tem’ spremeniti tudi gle
danje ljudi na proizvodne na
loge, kar je ustvarjilo v tem 
obdobju nemalo trenj. Z obvla
dovanjem organizacijskih vpra
šanj serijske proizvodnje smo v 
drugo petletno slav.ie stopili s 
proizvodnjo 150 koles dnevno, (

kar je pomenilo že petkratno 
povečanje v petih letih v pri
merjavi s prvim letom serijske 
proizvodnje...«

Takrat so v Rogu ugotavljali, 
da jim je sicer uspelo pripraviti 
pogoje serijske proizvodnje, da 
pa jih tedaj še niso znali do 
kraja izkoristiti. Glede na ved
no večji pritisk domače in tudi 
inozemske konkurence pa je 
moral kolektiv podvzeti prav 
vse korake za kar najbolj ra
cionalno izkoriščanje svojega 
znanja, izkušenj in strojnega 
parka.

Trud in napori delavcev so

se bogato obrestovali.
Od leta 1959, ko je Rog sla

vil 10-letnico podjetja, pa do 
danes je narasla proizvodnja 
koles od 42 na 175 tisoč letno. 
Poleg tega pa moramo povedati, 
da je kolektiv Roga pričel v mi
nulih petih letih s proizvodnjo 
kolesnih okvirov za izvoz, ki je 
dosegla že 100 tisoč kosov letno; 
kar pomeni, da je kolektiv tako 
rekoč povečal proizvodnjo samo 
v minulih petih letih za celih 
100 odstotkov. 'A:

»Kljub naporom, ki so bili 
vloženi v povečanje obsega prc£ 
izvodnje, pa nisnio zanemarili

■f

razvoja novih izdelkov, tako na 
»kolesnem« kot na »nekolesnem 
področju«. Z e pred štirimi leti 
smo se odločili za proizvodnjo 
zložljivih koles, ki je pomenila 
na neki način renesanso za kolo, 
ki je bilo do takrat že kar pre
več standarden in hemoden ar
tikel. O pomenu tega koraka za 
naše podjetje kot za kolesno ve
jo nasploh in posebej še za po
trošnike.-nam lepo priča več kot 
70 tisoč izdelanih ponyjev v le
tošnjem letu, od katerih jih gre 
polovica v izvoz'na zahod. Pro
izvodnja’ zložljivih koles je v 
zadnjih mesečih Skoraj že do

Kljub temu, da je v ljubljanski tovarni Rog narasla -proizvodnja v minulih petih letih za 100 od
stotkov, kolektiv danes še ne more v celoti pokriti vsega povpraševanja

TEKSTILNA TOVARNA JUTEKS ŽALEC VSTOPA V ČETRTO DESETLETJE

segla proizvodnjo navadnih ko
les. Ob tem velja še posebej 
poudariti, da je prav naše pod
jetje vpeljalo na trgu kot prvi 
za Italijani to najnovejšo in ved
no bolj priljubljeno obliko ko
lesa. S posebnim zadovoljstvom 
danes nadalje ugotavljamo, da 
smo prav v letošnjem jubilej
nem letu napravili nov, izredno 
pomemben korak naprej na pod
ročju proizvodnje koles. Začeli 
smo s proizvodnjo mini mope
dov, znanih pod imenom pony 
express. Novi izdelek je postal 
•v zadnjih dveh letih v zahodni 
Evropi eden izmed najbolj iska
nih izdelkov na področju lahkih 
motornih koles. V petih mese
cih, odkar je stekla nova proiz
vodnja, smo poslali na trg že 
več kot 5000 pony espressov. 
Za prihodnje leto pa predvide
vamo kar 4-krat večjo proizvod
njo tega izdelka ...« smo slišali 
na minuli .proslavi ljubljanskega 
kolektiva Rog.

Izvoz podjetja Rog bo v le
tošnjem letu dosegel rekorden 
obseg v vrednosti 1 milijon 200 
tisoč dolarjev, oziroma 40 tisoč 
ponyjev in 100 tisoč kolesnih 
okvirov. Tako znaša vrednost 
izvoza že 18 % skupnega dohod
ka podjetja. Ob tem naj pouda
rimo, da kljub vsem naporom 
Rog danes he more v celoti po
kriti povpraševanja ‘ po svojih 
izdelkih na trgih Zahodne Nem
čije, Švice, Avstrije in Danske.

Skratka, napovedi nekaterih, 
da danes kolo izumira in da 
rogovci nimajo prave perspek
tive na tem področju proizvod
nje, se ne uresničujejo. O tem 
zgovorno pričajo navedeni po
datki in še vrsta drugih, ki za
gotavljajo perspektivo podjetja.

■./'k/.l.kk.-l ’ '-k:' '

PODOBE

Zanesljiva perspektiva
V teh dneh se v tekstilni 

tovarni JUTEKS Žalec pri
pravljajo na praznovanje tri
desetletnice dela in obstoja. 
Jubilej, ki ga slavijo, razen 
vsega drugega vsiljuje pred
vsem vprašanje, kaj danda
nes JUTEKS pomeni v naši 
tekstilni industriji in kako, 
ob vstopu v četrto desetletje, 
usmerja svojo prihodnjo pot.

Direktor tovarne JUTEKS, 
diplomirani ekonomist Josip Se
nica, nam je v zvezi s tem po
vedal tudi naslednje:

»Zmogljivosti domače indu
strije za predelavo jute za 100 %

presegajo potrebe jugoslovan
skega tržišča. Zato so vsa pod
jetja naše stroke bolj ali manj 
usmerjena v izvoz. JUTEKS. ki 
izvaža od 1903. leta dalje, tre
nutno prodaja v tujino nekaj 
več kot polovico celotne proiz
vodnje in pri tem iztrži okoli 
550.000 dolarjev. Sicer pa JU
TEKS pokriva nekako 13 % 
vseh jugoslovanskih potreb. Na
še podjetje je edini proizvaja
lec embalaže za hmelj v državi. 
Kar pa zadeva ostali del pro
izvodnega programa, se JU
TEKS na domačem trgu sre
čuješ konkurenco drugih proiz
vajalcev. Podjetja naše strdke 
namreč vsa po vrsti oskrbujejo 
tako pohištveno kot kemično 
industrijo; vsi izdelujemo vreče 
,in malone vsi proizvajamo tudi 
na poseben način izdelane ju- 
tine tkanine, ki jih naprej pre
deluje industrija preprog v caz-
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NOVA KNJIGA
V ZBIRKI »LEVSTIKOV HRAM«

NADA MATIČIČ:
LJUDJE Z RDEČIM NEBOM

Zajetno delo nam slika meščansko družbo nekega podeželskega 
mesta pred vojno, med vojno in po njej. Zakulisnost, dvorez
nost in sla po uveljavljanju vodijo te male ljudi med kolesja 
vojne, ki jih vse z njihovimi malimi željami in velikimi načrti 
po svoje izmaliči, oblikuje pa tudi žrtvuje. To je prizadeto na
pisan roman, ki bo pritegnil marsikaterega bralca.

Cena knjige, ki ima 491 strani, je 80 dinarjev.

Kupite jo lahko v vseh knjigarnah, naročite pa pri Oddelku za direktno 
prodajo Mladinske knjige, Ljubljana, Titova 3.

EiiiiiiimiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiaiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiliiiiiiiiilillllllllllilllllllllllllllilillllllllllllllllllllllllllllllllllMIliMlllIllIllIllllIlIlllIM '

ne iglane filce, tapisom itd.
To, kar sem nazadnje pove

dal, obenem pomeni največjo 
hibo podjetij naše stroke. Ima
mo sicer lastno poslovno zdru
ženje. Vendar med podjetji na
še stroke ni sloge. Glavni vzrok 
je obstoječi devizni, režim, ki 
posameznim podjetjem zelo raz
lično reže ,kruh‘. JUTEKS je 
na primer edino specializirano 
podjetje za predelavo jute. Dr,u- 
gi proizvajalci pa Vključujejo še 
dodatne programe. Tako so in
teresi med seboj močno različni 
in zato je naša proizvodnja na 
splošno dražja, kot bi lahko bi
la. Navkljub temu je JUTEKS 
v obdobju po reformi cene na 
domačem trgu znižal za 19%. 
To smo dosegli na račun mo
dernizacije, ki smo jo financi
rali pretežno z lastnimi sred
stvi. Če pa bi se jugoslovanski 
proizvajalci dogovorili o speci
alizaciji in razdelitvi proizvod
nega programa, bi cene lahko 
znižali še bolj! Obenem bi tudi 
zmogljivosti na splošno lahko 
bile bolj izkoriščene. To pa bi 
pomenilo vzrok za novo poceni
tev, za še večji prodor na med
narodno tržišče, za hitrejšo mo
dernizacijo in naposled tudi za 
povečano zaposlovanje.

Se nekaj bi rad poudaril! 
JUTEKS sicer že zdaj zagovarja 
tako imenovano načelo devizne
ga samofinanciranja tistih pod
jetij, ki morajo surovine uva
žati. Menim pa, da bi za isto
vrstna podjetja morala veljati 
enaka merila glede razdeljeva
nja deviz. Če bi ostalo tako, ka
kor je, nikoli ne bomo dosegli 
tistega, kar naj bi uresničili z 
reformo. S tem, med drugim, 
mislim tudi na postopno izena
čevanje pogojev gospodarjenja. 
Kako bi se približali temu cilju, 
sem v najbolj grobih obrisih že 
odgovoril. Očitno pa je, da pro
izvajalci sami tega ne .bomo 
storili, če nas k temu ne bo 
prisilila bolj izpiljena in obe
nem dolgoročno zasnovana poli
tika ekonomskega razvoja naše
ga gospodarstva.«

KAKO NAPREJ?
Za industrijo za predelova

nje jute je po vsem svetu zna
čilno, da količinski obseg pro

ČASA
— No, kako pa zdaj na vS» 

stvar gledaš?
— Tako kot drugi In kot J« 

treba, dragi moj!
— Potemtakem je situacu* 

precej resna, ne?
— No, tako hudo, kot moT 

da misliš, ni; tako dobro, 
bi smeli vso stvar poenostav
ljati, pa spet ne. Je pa nek« 
pozitivnih elementov.. •

— Na kaj misliš?
— Predvsem mislim na t°^ 

in stanarine...
— Kaj ima to s tem zveze”
— Ima, ima! Rekli so, da • 

tem po novem letu ne bodo 
šli gor.

— Pa z drugim?
— Že lep čas diši po kon

troli. Mislim, da bo tu in tal® 
le prišlo do zmrzali.

— Ne tvezi mi otrobov, I®” 
po te prosim! Že vse leto 
vse gor, ti pa: prišlo bo do 
zmrzali.

— Saj zato. Zdaj je linij*’ 
da mora dobiti gospodarstvo 
več, ne le banke. To se e®

POLI
TIZI

RANJE
skušalo doseči tako ali dr®' 
gače.

— Pa saj to je tastara 
nija!

— Stara je, je, ampak zd»i 
gre zares! 

jj — Kako zares, ko pa tcri* 
: jo vsi proračuni več. Isto )

izvodnje v zadnjih letih nekako 
stagnira. Na to vpliva konku
renca drugih materialov, ki so 
za uporabnike ali cenejši ali 
bolj pripravni za uporabo, ozi
roma nadaljnjo predelavo.

Če naj proizvajalci jutinih 
tkanin vzdržijo konkurenčni 
boj na trgu, se kajpak morajo 
modernizirati in s tem vplivati 
na pocenitev lastne proizvodnje. 
Kot že rečeno, je v zadnjih le
tih po tej poti svoja prizadeva
nja usmerjal tudi JUTEKS. 
Med drugim je zgradil in opre
mil novo predilnico ter deloma 
moderniziral tkalnico, Z vrsto 
pomožnih ali dodatnih naprav 
so se hkrati usposobili za pre
delovanje cenejših jutinih vla
ken, ki jih potem tako opleme
nitijo, da vseeno dosežejo tisto 
kvaliteto tkanin, s kakršno so 
lahko postregli tedaj, ko so pre
delovali samo boljše vrste su
rovin.

S kakšnimi načrti JUTEKS 
vstopa v četrto desetletje svo
jega dela? Besedo spet prepu
ščamo direktorju Josipu Senici:

»Za prihodnje ne računamo 
z1 bistvenejšim količinskim po
večanjem proizvodnje. Našo 
proizvodnjo pa bomo še bolj 
prilagodili povpraševanju na 
trgu. To z ene strani pomeni 
večjo specializacijo proizvodne
ga programa, z druge strani pa 
skrb za oplemenitev tkanin iz 
našega programa. V zvezi s tem 
predvidevatno tudi ustanovitev 
novega ’ obrata za predelavo ju
tinih tkanin, v katerem bi za
poslili 70 do 80 novih sodelav
cev. To je vse, kar v tem tre
nutku konkretno lahko odgovo
rim na vaše vprašanje, ne da bi 
hkrati škodoval interesom pod
jetja, ki ga vodim.

Poudaril pa bi še naslednje: 
prepričan sem, da kolektivu na
še tovarne ob takšni politiki, ki 
jo sicer zlagoma tudi že ures
ničujemo, ni treba biti v skrbeh 
glede prihodnosti. Vsemu nav
kljub namreč določene vrste ju
tinih proizvodov so in ostajajo 
nenadomestljive z drugimi iz
delki. Zato sodim, da bo JU
TEKS lahko obstajal in normal
no posloval tudi čez naslednjih 
dvajset ali trideset let!«

MILAN GOVEKAR

JBBJESt
POHIŠTVO
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kot vsako leto
— Že, ampak zdaj je tu 

stališče predsedstva.
— Misliš, da bo zaleglo?
— Mislim, da bo! Če ®e’ 

bodo pa morali iti.
— Kdo? (
— Ja, odgovorni komunist1, 
— Hm! Kaj pa, če ne boJ® 

krivi, če bo baza pritisnila?
— O, to se ‘ pa ne bo zg0, 

dilo!
— Kako veš?
— Ja, saj veš, da pritisk0,f 

ne sme biti...
— Tudi pozitivnih ne?
— Ne! Kdo pa, misliš, ^ 

zdaj ugotavljal, kdaj je Pr!, 
tisk pozitiven, in kdaj ne! Fr 
tiski so za vselej ad acta! .

— Ampak proračuni ®)S. 
baza. Ti pa zdaj najbolj 
tiskajo na gospodarstvo. K11'!, 
pa je stem? Teh se pa ne “ 
kar tako ad acta.

— Mislim, da bo prišlo ^ 
tudi mora priti do diferenc1 ^ 
cije v prioriteti potreb d1®, 
posameznimi nosilci združe*1.^ 
ga dela ob hkratni integral 
s faktorji progresa v bazi- 

— Oho, tega pa ne raZtl 
mem. Po domače povej!

— Mislim, da bo klanje!
— Tako? Hm, na plečih S® 

spodarstva, ne?
— Ja, tako nekako!
— In kako do sredstev? . 
— Na razpolago je vrS.} 

stvari: davek na promet, ® 
družinske dohodke, na g'®,',- 
prebivalca, na monopolne e 
bičke in še in še.

— In kdo bo vse to pl3Ciy 
— Ja, nekaj gospodarst^®' 

nekaj pa neposredni obc3^ 
vse diferencirano po ug®1® 
ijivih špekulacijah. .

— Ampak, saj to je ci
stično poseganje v sarI1 
upravne pristojnosti... ^

— Ne tako po starem. 
etatizem že, ampak ne zve* 

— Kakšen pa?
— Domač, republiški. • • 9
— Oho, kako bomo pa jL 

krotili zdaj, ko ni več Prl 
skov?

— Brez skrbi, bomo že 
pogruntali.

VINKO BLATNI*

/


